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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Jokia taika nieko nereiškia, jei nėra taikos širdyje – Erich Maria Remarque
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Šią savaitę Lietuvos Respublikos prezidentas  dalyvavo Jungtinių Tautų (JT) Generalinės Asamblėjos 76-
ojoje sesijoje, į kurią susirinko lyderiai iš viso pasaulio. Lietuvai ši sesija – ypatinga. Šiemet sukanka 30
metų, kai 1991 m. Lietuva tapo JT nare.  – 3 psl.

Rugsėjį —
susitikimai lituanistinėse mokyklose

Nedažnai didžiosiose Amerikos koncertų salėse atliekama lietuvių
kompo zitorių kūryba. Tokia proga bus kitų metų pradžioje – 2022 m.
vasario 17, 18 ir 19 dienomis New Yorko Filharmoni jos orkestras pla-
nuoja koncertą, kuriame atliks Žibuoklės Martinaitytės ,,Saudade”.
Ypatingas įvykis, bet ypatingas ir kūrinys – jame nėra nė vienos ne-
reikalingos natos.                                                                    – 8 psl.

Rugsėjį vėl atgijo JAV lituanistinės mokyklos – savaitgaliais jose skam-
ba vaikų balsai. Mokiniai grįžo į klases. Jie mokysis ir bendraus su
draugais ,,gyvai”.  Visi trokšta ir tikisi, kad daugiau nebepasikartos
pandemijos apribojimai, kai pamokose teko dalyvauti virtualiai, sė-
dint namuose prie kompiuterio ekrano.
Pasakojimai apie tai, kaip naujus mokslo metus pasitiko Mairo-
nio ir Čikagos lituanistinių mokyklų bendruomenės       – 4–5 psl.

Muzika, vedanti 
iš tamsos į šviesą

Lietuvos prezidento
vizitas New Yorke

LR prezidentas Gitanas Nausėda  ir pirmoji ponia Diana Nausėdienė  New Yorke dalyvavo Rugsėjo 11-osios teroro aukų pagerbimo
ceremonijoje. R. Dačkaus nuotr.
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GINTARAS VISOCKAS

Šiandien�viena�iš�įdomesnių�temų�–�kaip�žuvo�Rusi-
jos�Nepaprastųjų�situacijų�vadovas�Jevgenijus�Zini-
čevas.�Oficiali�versija�–�nusirito�nuo�uolos,�gelbėda-
mas�žurnalistą�ekskursijos�kažkur�po�Rusijos�Sibiro�pla-
tybes�metu.�

Tačiau ar patartina šia versija aklai tikėti? Juk to-
kio aukšto rango Rusijos ministras, ypač nepa-
prastųjų situacijų, turėjo būti apsuptas asmens

sargybinių. Jį privalėjo akylai globoti. Ir še tau kad
nori: nuo uolos paslydo žurnalistas, o ministras
strimgalviais šoko žemyn į upę ištraukti skęstančio
žurnalisto nė kiek nesibaimindamas, jog upės dug-
nas galbūt nusėtas klastingų akmenų. Žvelgiant
blaiviai, į upę gelbėti žurnalisto privalėjo šokti vy-
rai iš J. Ziničevo apsaugos komandos, o ne pats mi-
nistras. 

Todėl ir pasklido po viešąją erdvę įvairiausių ver-
sijų: esą J. Ziničevas buvo ištikimas Rusijos prezi-
dento atstovas, esą V. Putinas nusižiūrėjo J. Ziniče-
vą kaip žmogų, kuris jį pakeis pasitraukus iš Prezi-
dento krėslo, esą J. Ziničevą nužudė V. Putino prie-
šininkai iš Federalinės saugumo tarnybos vadovo Ni-
kolajaus Patruševo gaujos. O čia dar V. Putinas pa-
skelbė, jog traukiasi izoliacijon, mat jo aplinkoje –
daug užsikrėtusiųjų koronavirusu, pakeitė ne vieną
dešimtį asmens sargybinių. Pretekstų kelti net pa-
čias absurdiškiausias legendas – gausu.

Tačiau vertėtų būtinai išklausyti Lenkijos po-
litiniame forume kalbėjusio buvusio V. Putino eko-
nomikos patarėjo, nūnai JAV gyvenančio, politine
analize užsiimančio Andrėjaus Ilarionovo pastabų.
A. Ilarionovas nemano, jog J. Ziničevas buvo V. Pu-
tiną prezidento poste pakeisti turėjęs generolas. Į
klausimą, kada ir kaip V. Putinas pasitrauks iš di-
džiosios politikos, A. I larionovas pateikė tik tris pa-
aiškinimus, kada diktatoriškai valdomose valstybėse
valdovai netenka savo kėdžių. Štai jie: karinė užsienio
šalių invazija, karinis – politinis perversmas šalies
viduje ir natūrali diktatoriaus mirtis. A. Ilarionovas
įsitikinęs, jog V. Putinas pats savo noru neišva-
žiuos iš Kremliaus. Jis nė neieško, kas galėtų jį pa-
keisti. 

Tame Lenkijos politiniame forume nuskambė-
jo ir daugiau dėmesio vertų minčių. Pavyzdžiui, jo-
kie piketai, jokios demonstracijos, streikai ir rinki-
mai nepakeis Rusijoje įsigalėjusios diktatūros. Net
jei V. Putinas šiandien staiga mirtų, valdžią perims
tokie pat kaip jis pats. Valdžia liktų Rusijos specia-
liųjų tarnybų ir vadinamųjų sisteminių „liberalų”,
kurie dar baisesni imperialistai nei čekistai, rankose.
A. Ilarionovas mano, jog net Vakaruose garbinamas
Aleksejus Navalnas – joks demokratas, joks huma-
nistas.

A. Ilarionovas taip pat įsitikinęs, jog demokra-
tinės tvarkos neįmanoma mechaniniu būdu įdiegti
Rusijoje ir Baltarusijoje. Jis pastebi, jog krikščio-
niškose valstybėse demokratinę tvarką įvesti kur kas
lengviau, nei tose, kur vyrauja stačiatikių bažnyčia.
Skirtumus tarp stačiatikybės ir krikščionybės pats
laikas suvokti. Svarbiausias skirtumas: vieni ieško

kompromisų, kiti – juos atmeta. Demokratijos neį-
manoma dirbtiniu būdu primesti ir musulmoniš-
koms valstybėms. Puikiausias pavyzdys – Afganis-
tanas.

Tuo tarpu Andrėjus Piontkovskis, Rusijos opo-
zicinis politikos komentatorius, tvirtina matąs po-
žymių, jog Kremliuje užvirusi rimta kova dėl val-
džios. V. Putino izoliacija dėl COVID-19, asmens
sargybinių keitimas ir Z. Ziničevo mirtis – ne atsi-
tiktinumas. Tai primena situaciją, kai buvo paša-
lintas Stalinas. 1952-aisiais juk taip pat pakeisti iš-
tikimiausi Stalino asmens sargybiniai. Juos pašalino
tam, kad Stalinu nepatenkintieji pajėgtų generali-
simą likviduoti. Stalinas anuomet norėjo pradėti glo-
balų karą su Vakarais, o tie, kurie jį nužudė, – trečiojo
pasaulinio karo vengė. Vaizdžiai tariant, Josifu Sta-
linu atsikračiusieji buvo pažangesni...

Dabar, kai JAV pasitraukė iš Afganistano, pasak
A. Piontkovskio, galvas pakėlė visi pasaulio dikta-
toriai. Diktatūroms vadovaujantys vyrai džiūgauja,
esą Vakarai patyrė skaudų pralaimėjimą. Jie mano,
kad nei JAV, nei Europa jau nebeturi nei jėgų, nei
noro ginti savas vertybes, todėl jiems, diktatoriams,
pravartu pereiti į kontrpuolimą visais frontais. Ki-
tos tokios progos gali ir nepasitaikyti. Beliko tiek ma-
žai – sužlugdyti Ukrainą ir okupuoti Taivaną. Tada
Vakarai tikrai puls panikon, visai pakriks, NATO ir
Europos sąjungos vie-
nybė ims aižėti. Taigi,
pasak A. Piontkovskio,
pasaulis privalo ruoštis
naujiems rimtiems ka-
riniams konfliktams.

Ar Vakarų civiliza-
cija ruošiasi naujiems
iššūkiams? Puikus ne-
pasiruošimo pavyzdys –
oficialusis Paryžius. Visi
skaitėme, kaip Prancū-
zijos politikai triukš-
mingai piktinosi Aust-
ralija, nusprendusia po-
vandeninių laivų įsigyti
ne iš Prancūzijos, o iš
JAV. Girdi, Australija
apie neįvyksiantį san-
dorį pranešė tik pasku-
tinę minutę, girdi, taip
partneriai nesielgia, gir-
di, Australija gėdingai
pataikauja Washingto-
nui. 

Atkreipkite dėmesį
– prancūzai nė žodeliu
neužsiminė, kad austra-
lai atsisako jų povande-
ninių laivų tik dėl itin
prastos kokybės. Pran-
cūziški submarinai – pa-
senę. Tokiais neišgąs-
dinsi Kinijos. Tuo tarpu
amerikietiški – galinge-
si, patikimesni. Ameri-

kietiški submarinai – rimtas galvos skausmas Kinijos
diktatoriams. Štai kodėl Canberra su Sydnėjumi at-
metė Paryžiaus pasiūlymus. Beje, teisingai pasielgė,
kad atmetė Paryžiaus sandorį. Kaip sakoma – nieko
asmeniško. 

O prancūzai elgiasi kaip aikštingi vaikai, ne-
norintys matyti savo kaltės. Užuot ieškoję savų nuo-
dėmių bėdą jie verčia kitiems. Protinga, sąžininga
prancūzų valdžia susiimtų už galvos, karštligiškai
puldama rengti planus, kaip greičiau derėtų mo-
dernizuoti povandeninių karo laivų pramonę, kol Ki-
nija dar nešeimininkauja visuose vandenynuose ir
visose jūrose. NATO generalinis sekretorius priva-
lo išbarti Prancūzijos prezidentą Emmanuel Macron
– netobulindami savų submarinų jūs skriaudžiate
visą Aljansą. 

Jei prancūziškos klaidos mums, lietuviams, tar-
si ir tolimos, ne itin aktualios, tai Baltarusijos dik-
tatoriaus svaičiojimai, esą Vilnius – baltarusiškas
miestas, verčia suklusti. Jei NATO bus silpnas al-
jansas, kodėl A. Lukašenkai, pagalbon pasitelkus V.
Putiną, nepabandžius okupuoti Lietuvos sostinės? Ši-
taip A. Lukašenka su V. Putinu atkeršytų Lietuvai už
kritiką, kad Minskas ir Maskva ignoruoja demok-
ratijos principus. Kaip jie tai galėtų padaryti? Sce-
narijus paprastas. Tereikia nedidelio sprogimo Ast-
ravo atominėje elektrinėje, kad radiacijos debesys
slinktų būtent Vilniaus pusėn. Tada atsirastų dide-
lė tikimybė, jog iš Vlniaus krašto bėgtų ne vien ci-
viliai, bet ir visi NATO kariškiai. Rusijos ir Balta-
rusijos „žaliesiems žmogeliukams” teliktų įžengti į
ištuštėjusį Vilnių ir čia ilgam įsikurti.

Diktatoriai kelia galvas

LR Generalinė konsulė Čikagoje
Sigrida Mulevičienė

Maloniai kviečia dalyvauti susitikime su
J.E. Lietuvos Respublikos 

Prezidentu Gitanu Nausėda 
ir pirmąja ponia Diana Nausėdiene.

Susitikimai su J.E. Prezidentu ir 
kreipimasis į Čikagos lietuvių bendruomenę vyks

rugsėjo 23 d., ketvirtadienį, 12–1 val. p. p.
Švč. Mergelės Marijos Gimimo bažnyčioje,
6812 S. Washtenaw Ave. Chicago, IL 60629

ir
rugsėjo 24 d., penktadienį, 4–4:30 val. p. p. 

Pasaulio lietuvių centre, Banio šeimos salėje,
14911 127th St., Lemont, IL, 60439.

Susitikimai vyks laikantis valstijos nustatytų COVID-19 reikalavimų.



tvarka, laikytis visapusės žmogaus teisių vizijos ir
prasmingai dirbti siekdama įtraukti jaunimą, keis-
ti švietimą, skirti dėmesio įgūdžių lavinimui.

Baltijos šalių lyderiai susitikimo pabaigoje pa-
kvietė A. Guterres apsilankyti Baltijos šalyse.

Dėmesys lietuvių kalbai ir kultūrai

New Yorke Lietuvos prezidentas Gitanas Nau-
sėda ir pirmoji ponia Diana Nausėdienė apsilankė is-
torinėje „Susivienijimo lietuvių Amerikoje” (SLA)
būstinėje. Čia jie susitiko su rytinės pakrantės lie-
tuvių bendruomene, apžiūrėjo išeivijos dailininkų pa-
rodą.

„Dėkoju Jums, kad kovojote už Lietuvos laisvę.
Dabar kartu kurkime vieną Lietuvą”, – susitikime
kvietė Lietuvos vadovas.

Lietuvos Respublikos generaliniame konsulate
New Yorke prezidentas įteikė valstybinius apdova-
nojimus „Už nuopelnus
Lietuvai” profesoriui Ri-
mui Vaičaičiui už jo
mokslinę veiklą ir Lie-
tuvos vardo garsinimą
Columbia universitete ir
Amerikos žydų komiteto
direktoriui David Alan
Harris už ilgametę jo va-
dovaujamo komiteto pa-
ramą Lietuvai ir kitoms
Baltijos šalims.

D. Nausėdienė LR ge-
neraliniame konsulate
New Yorke susitiko su
JAV rytinės pakrantės li-
tuanistinio švietimo at-
stovais. Susitikime daly-
vavo New Yorko Mairo-
nio, Aleksandros Kazic-
kienės, dr. Vinco Kudir-

kos, Vinco Krėvės Vaivos Vėbraitės, ,,Lietuvėlės” ir
„Saulutės” lituanistinių mokyklų vadovės ir moky-
tojos. Pokalbio metu buvo aptartos lituanistinio
švietimo problemos JAV.

,,Dėkoju, kad imatės lyderystės ir saugote bei
puoselėjate lietuvybę diegdami gimtosios kalbos ži-
nias vaikams. Juk lietuviai esame tol, kol puoselė-
jame ir saugome savo kalbą ir kultūrą”, – sakė pir-
moji ponia ir pakvietė lituanistinio švietimo atsto-
vus, moksleivius bei jų tėvus lankantis Lietuvoje su-
sitikti dar kartą. D. Nausėdienė yra lituanistinio švie-
timo užsienyje globėja, aktyviai dalyvauja užsienio
lietuvių švietimo renginiuose.

Pirmoji ponia taip pat aplankė vienoje Man-
hattano galerijų šiuo metu veikiančią Žilvino Kem-
pino parodą. 

Parengta pagal
Prezidento komunikacijos grupės pranešimus
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Pirmadienį,�rugsėjo�20-ąją�kalbėdamas�JT�Generali-
nėje�Asamblėjoje�Lietuvos�vadovas�didžiausią�dėmesį
skyrė�pandemijos�suvaldymui,� tarptautiniam� ir� re-
gioniniam�saugumui,�klimato�kaitai.

„Susitelkę turime spręsti globalias problemas
ir drauge ieškoti sprendimų. Saugiai gy-
venti, deja, negalime ne tik dėl geopolitinių

iššūkių, bet ir dėl globalios pandemijos grėsmės. Bet
daug ką galime padaryti, kad būtų saugiau: dalintis
vakcinomis, atremti dezinformaciją, saugoti vieni ki-
tus”, – sakė G. Nausėda.

Savo kalboje pasaulio lyderiams Prezidentas
siuntė ir aiškią žinią apie iššūkį, su kuriuo pasta-
ruoju metu susiduria Lietuva – nelegalią migraciją.
Kalbėdamas apie Baltarusijos valdžios organizuotą
hibridinę ataką, G. Nausėda pabrėžė, kad ji kelia grės-
mę ne tik Lietuvos, bet ir tarptautiniam saugumui.
Prezidentas kvietė padaryti viską, kad žmonės ne-
būtų naudojami kaip įrankiai hibridinėje atakoje, o
branduolinė energetika nebūtų naudojama kaip
įrankis kaimynams bauginti.

Buvo priminti ir Rytų partnerystės šalių sau-
gumo iššūkiai: tebesitęsianti karinė agresija Uk-
rainoje, neteisėta Krymo okupacija ir aneksija, už-
šaldytas konfliktas Padniestrėje, borderizacija Sa-
kartvelo Abchazijos ir Pietų Osetijos regionuose.

„Autoritarinės šalys ir toliau telkia karinę jėgą
ir susidoroja su savo pilietinėmis visuomenėmis, po-
litine opozicija, laisva spauda. Mes atsisakome tai pri-
imti kaip naują normą. Lietuva pasisako už pagar-
bą žmogaus teisėms visose pasaulio šalyse”, – sakė
Lietuvos vadovas.

Pažymėtas Baltijos šalių narystės JT 30-metis

Tęsdamas vizitą Jungtinėse Tautose prezidentas
G. Nausėda kartu su Latvijos prezidentu Egils Levits
ir Estijos prezidente Kersti Kaljulaid susitiko su JT
Generaliniu sekretoriumi Antonio Guterres.

Baltijos šalių lyderiai su Generaliniu sekreto-
riumi pažymėjo šalių narystės JT organizacijoje 30-
metį. Lietuvos vadovas susitikime pabrėžė, kad per
šiuos metus Lietuva prisidėjo prie pasaulinės ben-
druomenės stiprinimo, būdama JT Saugumo tarybos
nare (2014–2015 m.), gindama Ukrainos, Sakartvelo,
Moldovos teritorinio vientisumo ir suverenumo
principus, siųsdama karius ir policijos pajėgas į JT
taikos palaikymo operacijas Malyje ir Kipre.

Susitikime taip pat kalbėta apie saugumo si-
tuaciją regione ir bendrus Baltijos valstybių iššūkius:
Baltarusijos hibridinę ataką, režimo organizuotą ne-
legalių migrantų antplūdį ir tarptautinių saugumo
standartų neatitinkančią Baltarusijos atominę elekt-
rinę.

„Tarptautinė bendruomenė privalo vieningai
priešintis tokiems bandymams destabilizuoti padė-
tį pasaulyje ir Europoje”, – susitikime sakė Lietuvos
vadovas.

Prezidentas užtikrino, kad siekdama būti iš-
rinkta į UNESCO Vykdomąją tarybą (2021–2025 m. ka-
dencijai) ir Žmogaus teisių tarybą (2022–2024 m. ka-
dencijai) Lietuva yra pasirengusi prisidėti prie JT or-
ganizacijos pastan gų atkurti pasitikėjimą pasaulio

Iš�JT�tribūnos�Lietuvos�vadovas�kalbėjo�apie�globalius�ir�regioninius�iššūkius.
Trys�Baltijos�šalių�prezidentai�kartu�su�JT�Generaliniu�sekretoriumi�A.�Guterres�(d.)�pažy-
mėjo�mūsų�narystės�organizacijoje�30-metį.

Prezidentas�G.�Nausėda�už�nuopelnus�Lietuvai�apdovanojo�D.�A.�Harris�(k.)�ir�prof.�R.�Vai-
čaitį.

Lietuvos prezidento vizitas New Yorke
Lietuva ir toliau padės stiprinti pasaulinę bendruomenę

Susitikimo�SLA�būstinėje�dalyviai.��������������������������������������������������������� LR Prezidento kanceliarijos/Roberto Dačkaus nuotraukos  
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TELKiNiAi

LAIMA SMILGYTĖ

Rugsėjo�17–18�dienomis�Maironio�lituanistinė�mo-
kykla�(MLM),�įsikūrusi�po�Pasaulio�lietuvių�centro�sto-
gu,�vėl�atgijo�ir�prisipildė�mokinių�klegesio.�Tą�penk-
tadienį�ir�šeštadienį��didžiausia�išeivijos�lietuviška�mo-
kykla,�šį�rudenį�mininti�62-ąjį�gimtadienį,�iškilmingai
pradėjo�naujus�mokslo�metus.

Gera sugrįžti

Pirmąją mokslo metų dieną MLM mokiniai, ne-
šini gėlėmis, rinkosi lauke prie mokyklos.
Čia vaikai ir tėveliai susitiko su mokytojais bei

mokytojų padėjėjais. Smagu buvo visiems susipa-
žinti, sutikti senus draugus, pabendrauti, pamatyti
gyvas šypsenas. 

Dalis MLM mokinių gyvai į pamokas sugrįžo po
pusantrų metų pertraukos, nes praėjusiais mokslo
metais dėl pasaulinės koronaviruso pandemijos mo-
kyklą lankė tik patys mažiausi mokinukai, o vyres-
nieji mokėsi virtualiai, sėdėdami namuose prie
kompiuterių. 

O dabar mokyklos kieme, atsisvei kinę su tėve-
liais, mokytojai ir mokiniai nuskubėjo į savo klases
mokykloje, kur prasidėjo pirmosios pamokos. Kiek-

kyklos mokinius šių mokslo metų nuotraukai fo-
tografavo aukštai skrendantis dronas. Toks „fo-
tografas” labai patiko mažiausiems mokyklos mo-
kinukams, kurie akylai sekė ir komentavo kiek-

vieną drono krustelėjimą. 
Po bendros nuotraukos buvo su-

gie doti JAV ir Lietuvos himnai, mal-
delę sukalbėjo ir sėkmingų mokslų lin-
kėjo mokyklos tikybos mokytoja se se-
lė Laimutė Kabišaitytė. Su naujais
mokslo metais susirinkusiuosius svei-
kino mokyklos direktorė Goda Mi-
siūnienė, kuri MLM vadovauja jau de-
šimtus metus. Vėliau visi MLM mo-
kiniai, mokytojai ir jų padėjėjai iš-
kilmingai pražygiavo garbės ratą ap-
link mokyklą.

Nauji iššūkiai ir linkėjimai

Pasibaigus iškilmingai šventei,
mokyklos direktorė G. Misiūnienė
sakė, kad yra be galo smagu vėl grįž-
ti į vėžes. „Nepaprastai džiaugiuosi,
kad galime vėl visi rinktis į mokyklą
ir būti kartu. Nors iššūkių šiais metais
taip pat netrūksta. Rugpjūčio mėnesį
sužinojome, kad vykdant Illinojaus
valstijos institucijų nurodymus, mo-
kykloje visi mokysimės ir dirbsime su

kaukėmis, o prieš pat mokslo metų pradžią buvo pri-
imtas sprendimas, kad vykdysime ir kitą reikala-
vimą – visi mokyklos darbuotojai turės būti pa-
skiepyti nuo COVID-19, o nepasiskiepiję kiekvieną
savaitę privalės pateikti neigiamą COVID testą.
Esame didelė organizacija, tikrai turime, ką prarasti,
jei nepaklustume šiam reikalavimui”, – kalbėjo G.
Misiūnienė.

MLM direktorė teigė, kad dar vienas iššūkis –
surasti naujus mokytojus. „Džiaugiuosi, kad šiemet
prie mūsų kolektyvo prisijungė net šeši nauji mo-
kytojai, turime ir daug naujų mokytojų padėjėjų. La-

Maironio lituanistinė mokykla: gera vėl susitikti klasėse

Maironio�lituanistinės�mokyklos�šeštadienio�pamaina�iš�paukščio�skrydžio. Vyto Čuplinsko nuotr.

MLM�dešimtokai�pradėjo�iškilmingą�eiseną�aplink�mokyklą.

MLM�direktorė�Goda�Misiūnienė�iškilmingoje�naujų�moks-
lo� metų� atidarymo� šventėje� visiems� linkėjo� sėkmingų
metų.� Aušros Vyšniauskienės nuotr.

Šių�MLM�mokslo�metų�plakato�tema�– „Lietuviško�rudens�atspalviai“ Pirmosios�naujų�mokslo�metų�pamokos�klasėse.�������������������Laimos Smilgytės nuotraukos

vienais metais pirmąją mokslo metų dieną vaikai kla-
sėse kuria ir šventinius plakatus. Šių metų plakato
tema buvo – „Lietuviško rudens atspalviai”.

Šventę įamžino dronas

Po kelių valandų visų klasių vaikai, nešini savo
padarytais plakatais, rinkosi lauke į iškilmingą nau-
jųjų mokslo metų atidarymą. Iš pradžių vi sų buvo
paprašyta nusifotografuoti bendrai mokyklos nuo-
traukai. Tik šį kartą reikėjo šypsotis ne priešais sto-
vinčiam fotografui, o kelti galvas aukštyn – mo-

bai jiems ačiū! Tačiau liūdna, kad kasmet yra vis sun-
kiau prisikviesti naujus žmones. Mažai kas nori pri-
siimti lituanistinės mokyklos įsipareigojimus. Todėl,
prasidedant naujiems mokslo metams, labai norėčiau
palinkėti visiems MLM mokytojams ir jų padėjėjams
ne tik sveikatos, kantrybės, nesenkančių idėjų, bet
ir neprarasti tikėjimo savo darbo prasme. O MLM mo-
kiniams, kurių šiemet penktadienio ir šeštadienio pa-
mainose mokosi 590, prie jau išsakytų linkėjimų dar
noriu pridėti, kad vaikai mokėtų džiaugtis savo lie-
tuviška mokykla ir vertintų tai, kiek daug jie mo-
kykloje gauna”, – kalbėjo MLM direktorė Goda Mi-
siūnienė.

Laima Smilgytė – MLM mokytoja.
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VIDA RUPŠIENĖ

Rugsėjis�yra�svarbus�moksleiviams�ir�jų�tėveliams,�nes
tuomet�prasideda�nauji�mokslo�metai�–�mokyklos�pri-
sipildo�vaikų�šurmulio.

Viena iš tų mokyklų, kurioje visus šiuos moks-
lo metus vėl nenutils vaikų klegesys, skam-
bės lietuviškas žodis – Čikagos lituanistinė

mokykla (ČLM). Ji jau 30 metų kviečia mokinius ir
mokytojus į bendrą ratą. Šiais metais į ČLM suolus
atsisės beveik 200 mokinių.

Rugsėjo pirmąją – ir svečiai iš Lietuvos

Šių metų šventinė diena buvo kiek kitokia nei vi-
sada – mokyklą aplankė ir ypatingi svečiai: LR am-
basadorė JAV Audra Plepytė, LR generalinė kon sulė
Čikagoje Sigrida Mulevičienė bei viešnios iš Lietu-
vos – LR ekonomi kos ir inovacijų ministrė Aušrinė
Armonaitė, LR Seimo narė, Pasaulio Lietuvių Ben-
druomenės komisijos pirmininkė Dalia Asanavičiūtė,
URM Globalios Lietuvos departamento direktorė
Lina Žukauskaitė bei jas lydintys asmenys. 

Visus, susirinkus į pirmąją mokslo metų šven-
tę, pasveikino mokyklos direktorė Vida Rupšienė, pa-
vaduotoja Vilma Poliuvienė, tėvų komiteto narė
Viktorija Šileika. Pranešimą perskaitė Čikagos skau-
tų vietininkijos vadovė Lilija Gelažis.

Šiemet mokykloje skambėjo olimpinių žaidynių
atgarsiai ir dainos.

Kiekviena klasė, nuo pirmokų iki dešimtokų, tu-
rėjo pristatyti  Lietuvos olimpinį laimėtoją. Klasėse
susirinkę mokiniai turėjo paruošti plakatą su jiems
priskirtu olimpiečiu. Su šiuo plakatu kiekviena
klasė žygiavo  šventės atidarymo parade, o atėjus lai-
kui, pristatė Lietuvos olimpinį medalininką.

Dešimtokai – Romą Ubartą 
Pirmokai – Laurą Asadauskaitę-Zadneprovs-

kienę
Devintokai – Donatą Vištaraitę ir Mildą Valčiu-

kaitę
Aštuntokai – Virgilijų Alekną
Septintokai – vyrų krepšinio rinktinę
Šeštokai – Dainą Gudzinevičiūtę
Penktokai – Rūtą Meilutytę
Ketvirtokai – Andrejų Zadneprovskį
Trečiokai – Austrą Skujytę
Antrokai – Dianą Žiliūtę
Patys mažiausieji, kiškių klasės mokinukai ran-

kose nešė geltonų, vaikų ratelio – žalių, darželio vai-
kučiai – raudonų balionų puokštes.

Mokykla atvira įvairaus amžiaus vaikams 

Smagu, kad dauguma lietuvių supranta gimto-
sios kalbos reikšmę ir, kiek įmanydami, ją bando iš-
laikyti, įskie pyti savo atžaloms lietuviškos kalbos ir
kultūros svarbą. Mokykloje kaskart gali sutikti bu-
vusių mokinių, kurie atveža savo sesutes ar broliu-
kus, užsuka aplankyti savo mokytojų. Jaunuoliai
džiaugiasi, kad čia mokėsi ir sako, jog iš mokyklos
jiems liko daug gerų prisiminimų. O ČLM raštinėje

ČLM pasitiko 
jau 30-ąjį rugsėjį

Kelias į šviesą
Raibas ryto paukštis
Pirmokėlį kėlė. 
Bėk skambučio pusėn, 
Laukia abėcėlė.

Mokytojas laukia, 
Kaip žynys pritilęs.
Laiko – metų metai...
Kelio mylių mylios...

Rytas vysis dieną, 
O ruduo kvies žiemą.
Mokytojas garsiai
Aiškins teoremą.

Kol birželį vieną
Tu apsidairysi 
Ir plačian pasaulin
Mokytas išskrisi.

Būsi jau subrendęs, 
Klausimus atsakęs.
Įkandin dairysis
Mokytojo akys...

Mokytojau mano, 
Ar toli nueičiau
Be dailiųjų raidžių,
Be tiksliųjų skaičių?

Alma Karosaitė

šiemet talkins mokyklą jau baigę mokyk los abitu-
rientai  – Miglė Rupšaitė, Emilija Vaškytė, Ula Be-
inartas, Liepa Januškaitė, Monika Krasauskas, Ok-
tavijus Alonso, Aurima Bikulčius, Martinas Petrai-
tis, Deivydas Bilevičius, Dominykas Bandžius, Benas
Sabaliauskas. 

Šiais metais ČLM į platų gy-
venimo kelią išleis nemažą būrį
abiturientų (kl. auklėtoja Jovita
Bickus). Daugelis šių jaunų žmo-
nių lanko mūsų mokyklą nuo dar-
želio, ar net kiškių ratelio. Pakal-
binti dešimtokai – mokyklos abi-
tu rien tai dalijosi savo mintimis,
pabrėž dami, kad mokykloje jie
surado daug draugų, išmoko lie-
tuviškų šokių ir dai nų. Visi jie
skuba šeštadieniais į mokyklą ne
tik pabendrauti su draugais, bet ir
pasisemti kuo daugiau žinių. 

Kiek sunerimę buvo septin-
tokai, kurie atvertė naują mokslų
puslapį. Jiems viskas nauja, juk
dabar savo žiniomis su jais dalin-
sis jau ne vienas mokytojas, kaip
buvo iki šiol, o visas būrys skir-
tingų disciplinų pedagogų. 

ČLM priima vaikučius į mo-
kyklą nuo 3 metų, tai kiškučių kla-
sė ir visi mokslai trunka iki 10 klasės. Bet turime ką
pasiūlyti ir patiems mažiausiems 0–3 metukų, tai nau-
jai sukurtas ir jau kelerius metus veikiantis tė -
vų/vaikų klubas „Žiogelis”. 

Lituanistinės mokyklos privalumai

Mokyklojedirbama su daugeliu projektų.  Vienas
iš  jų  –  tai Laimos Apa navičienės, buvusios šios mo-
kyklos direktorės, vadovaujama lietuvių kalbos va-
dovėlių ir pratybos sąsiuvinių leidyba. L. Apanavi-
čienės dėka išleisti keturi nuostabūs Elenos Marce-
lionienės leidiniai: „Aš – pirmokas”, „Aš – antrokas”,
„Mes – trečiokai”, „Mes – ketvirtokai”. 

ČLM koncepcija – klasėse, kurių vi durkis 8–12
mokinių, vaikas yra matomas kaip atskiras indivi-
das, todėl ir jo mokslo progreso lygis yra akivaizdus.
Lituanistinės mokyklos privalumas yra tai, kad Il-
linojaus valstija mokyklos baigimą užskaito kaip ant-
ros užsienio kalbos kreditą. O tai yra didelis pliusas.

Šventės�svečiai�(iš�d.):��kalbą�sako�LR�gen.�konsulė�Čikagoje�S.�Mulevičienė,�toliau�–�mokyklos�dir.�pav.�V.�Poliuvienė,�dir.
V.�Rupšienė,�LR�ekonomikos�ir�inovacijų�ministrė�A.�Armonaitė,�jos�padėjėjas�K.�Žemaitis,�LR�ambasadorė�JAV�A.�Ple-
pytė�ir�LR�Seimo�narė�D.�Asanavičiūtė.

Tad, skatinkime ir raginkime mūsų mažuosius lan-
kyti lituanistines mokyklas, mokytis mūsų protėvių
kalbos, te amžiais gyvuos ir klestės Lietuva. 

Ruduo – nuostabus metų laikas, sukvietęs būrius
mokinių į mokyklą, į klases  – leido jiems pasi-
džiaugti ne tik šiltu oru, bet nuostabiomis akimir-
komis su draugais, pavartyti naujus vado vėlius ir su-
prasti, kad vėl prasideda nauja pradžia... Vieni  tik
pirmą kartą pravėrė mokyklos duris, kiti šiemet jau
ją baigia!

Sėkmės visiems mokiniams ir mokytojams,
gerų ir kūrybingų naujų mokslo metų!

Vida Rupšienė – ČLM direktorė. 

Mes�vėl�susirinkome�–�sveika,�mokykla!� ČLM nuotraukos

Penktokų�klasė�žygiuoja�į�iškilmingą�minėjimą.
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1959metais atvažiavau į Torontą tęsti studijų.
Tiksliai neatsimenu, kada tas įvyko, bet

Toronte susidraugavau su Broniumi Vaškeliu – ne-
paisant amžiaus skirtumo ir fakto, kad jis skautas,
o aš – ateitininkas.  Su laiku Bronius tapo savotišku
mano globėju.  Atsimenu, kai kartą renginyje pa-
dauginau burnelių, jis mane išsivedė, jo žodžiais, pa-
zylioti.  Keldamas vestuves, Bronių pasi-
kviečiau pirmuoju pabroliu. Jis visą ce-
remoniją paėmė į savo rankas, man ne-
reikėjo niekuo rūpintis, ir viskas praėjo
sklandžiai. 1964 metais man išvažiavus iš
Toronto, mūsų susitikimai tapo reti. Šiek
tiek bendraudavome Lietuvoje, jam tapus
Vytauto Didžiojo universiteto (VDU) rek-
toriumi. Pasku tinį kartą, prieš maždaug
penkerius me tus, susitikome Floridoje.
Jis buvo ramus, kalbėdavo apgalvodamas,
neno rėdamas išsišokti.

Antrojo pasaulinio karo metu, artėjant
bolševikams, tėvo paskatintas – ,,bėgčiau,
jei būčiau tavo amžiaus”, –  jis dviračiu pa-
traukė į vakarus.  Įsiliejo į Žemaitijoje for-
muojamą dalinį.  Dalyvavo Sedos mūšyje,
kurį prisimindavo su kartėliu. Karininkai
pabėgo, palikdami vaikinus iš apkasų žiū-
rėti kaip virš jų galvų rieda sovietų tankai.
Tada jų būrys bėgo, užsikorę ant vokiečių

sunkvežimių. Pasiekė pusiasalį Rytprūsiuose – pa-
vadinimo neatsimenu. Vokiečiai juos susodino į lai-
vą ir nuvežė į Daniją, kur jie tapo anglų karo be-
laisviais. Su laiku suprato, kad pabėgti lengva – ir pa-
bėgo.  Kaip jis šį savo gyvenimo etapą aiškino Ka-
nados imigracijos pareigūnams – nežinau. Būtų
smalsu sužinoti.

In Memoriam Broniui Vaškeliui Toronte jis įsikūrė neblogai, rodos, dirbo staty-
bose. Turėjo burlaivį, kuriuo ir man kartą teko pa-
plaukioti Ontario ežere. Visa tai jis metė, pradėjęs stu-
dijas universitete ir tuo praturtindamas lietuvių li-
teratūros istoriją.

Prisimenu, kad apie Lietuvos kaimą jis atsi-
liepdavo nepalankiai, išskyrus tai, kad vakarais jau-
nimas susirinkdavo prie Alaušo ežero dainuoti.
Tuo pačiu prie tėviškės jis buvo prisirišęs kaip retas,
giliai išgyveno jos netektį. 1992 m. Akiračiuose (nr.
6, p. 12), jis paskelbė poetišką kūrinėlį „Išėjusiems ne-

grįžti?” Jame – keli pabėgimo frag-
mentai: „Įnirtingai minu dviračio pe-
dalus, nors pakalnėn jis ir pats bėga”…
„Rytų pusėje dūmai, dunda. Iš kaimy-
no vyšnyno išlindę keli patrankų vamz-
džiai”…  Rašinėlį baigia:  „O vis dėlto
sugrįžau iš gimtojo krašto lyg ir pra-
turtėjęs – žinau, kaip jaučiasi žmo-
 gus, kuris nebeturi kur pareiti.” Bū-
damas vaikas ir paauglys nuo kalnelio
jis matydavo „ramiai susėdusius, me-
džiais papuoštus tėviškės trobesius”.  O
po dešimtmečių aplankius – „nublu-
kusios ražienos, juoduoja paskubomis
suversti arimai. Tokia atstumiančiai
svetima tuštuma.” ,,Grėsmingai iš-
vertęs žiotis tįso ilgas melioracijos
griovys.” Ir jis prisimena, kas kaltas:
„Pasaulį seną išardysim iš pačių pa-
matų.”

Kęstutis Skrupskelis
Bronius�Vaškelis�(k.)�– vyriausias�pabrolys�mudviejų�su�Audrone�Kuolaite�vestuvėse.
1964�m.�gruodžio�26�d.�������������������������������������������������������������Nuotrauka iš autoriaus archyvo

Detroit�Lietuvos�Dukterų�draugijos
(LDD)�paramos�prašymas�ir�padėka

Veronika Savatskaja yra 4-erių me tų mergaitė,
gyvenanti Lietuvoje Šiaulių mieste.
Gimė 2016 m. spalį, su smarkiai deformuo-

tomis kojomis. Mergaitės dešinės kojos pėda
gali remtis į žemę tik trimis pirštais. Kairės ko-
jytės Veronika visiškai neturi, yra tik šlauni-
kaulio užuomazga.

Nors ir turėdama nuo gimimo šią  fizinę ne-
galią, mergaitė yra visapusiškai sveika, ener-
ginga ir žaisminga, domisi ją supančiu pasauliu.
Jai judėti padeda įvairios pagalbinės priemonės:
vaikiškas vežimėlis, žaislinė mašina, ir, žinoma,
jos pačios jos rankytės ir dešinės kojos keliukas.

Kuo toliau, tuo labiau Veronika pradeda su-
vokti, kad ji ne tokia, kaip mes visi ir vis dažniau
pradeda klausti savo mamos, kada gi daktaras pa-
darys jai kojytes. Mergaitė, paklausta, koks yra
jos didžiausias noras, atsako: ,,Labai noriu bėgioti
ir žaisti slėpynių su drauge Urte”. 

Šis dukrytės noras be galo drasko mamos šir-
dį, kadangi ji viena augina Veroniką ir negali iš-
pildyti karščiausio savo mergaitės noro. 

Prieš mėnesį Detroito LDD valdybos na rė Bi-
rutė Duncan aplankė Veroniką Lietuvoje. Jos
mama Oksana Savatskaja labai dėkinga už LDD
paramą. Veronika labai linksma, žaisminga  ir
protinga mergaitė. Ji laukia kelionės į Ameriką,
kad gautų naują kojytę ir galėtų žaisti su savo
draugėmis. Oksana Savatskaja viena augina Ve-
roniką ir trylikmetį sūnų Danielių. Moteris dir-
ba puse etato terapeute ir iš šių pajamų, nors ir
kukliai, išlaiko šeimą. Didelis ramstis namuose
yra Veronikos brolis Danielius, kuris padeda ma-
mai atlikti namų ruošos darbus ir pažaidžia su
Veronika. Mergytė auga mylinčioje draugiškoje
šeimoje.

Veronikos močiutė Birutė Schafer, kuri gy-
vena Stuart Florida, surado Paley institutą,
esantį West Palm Beach, FL, kuriame atliekamos
operacijos vaikams, turintiems tokias fizines
negalias. Čia dirbantis ortopedas chirurgas dr. Pa-
ley atlieka sudėtingas operacijas ir pastato vai-
kus ant kojų, kad jie, kaip ir visi, galėtų augti ir
gyventi pilnavertį gyvenimą. 

Veronika su mama lankėsi pas dr. Paley du
kartus. Šių vizitų metu, apžiūrėjęs Veroniką, dr.
Paley pasakė, kad mergaitei galima pagelbėti.
Tam reikalingos kelios sudėtingos operacijos ir

reabilitacija. Trijų operacijų kaina didžiulė –
325,00 dol. 

Štai kodėl mes ir kreipiamės į žmones, pra-
šydami pagalbos. Kiekvie na paaukota suma bus
panaudota išpildyti Veronikos svajonę  vaikščioti.

Širdingai dėkojame visiems, atsiliepusiems
į mūsų pagalbos šauksmą. 

Veronikos operacijos suplanuotos: 2022 m.
vasario 14 d., kovo 7 d. ir gegužės 16 d. 

Iš viso jau surinkta 23,230 dol.  ir 6,090 dol. pa-
aukota per GoFundMe. Ypatingai dėkojame:

dr. Romualdui ir Gražinai Kriaučiūnams
kurie paaukojo 5,000dol.

Lietuvos Vyčių organizacijos padaliniui
,,Knights of  Lithuania Foundation” uz 10,000 dol.
paramą

Californijos LDD skyriui, kuris paaukojo
3,000 dol.

Kas norėtų padėti Veronikai pinigine auka,
čekius prašome siųsti iždininkei:

Rita Mitriene

1038 Stratford Pl. 

Bloomfield Hills, MI 48304

Čekius prašome rašyti  „Daugthers of Lit-
huania, Inc. ir ant memo eilutė parašyti: ,,Help
Veronica with critical orthopedic surgery”. 

Padėkime Veronikai vaikščioti

LDD�Detroito�skyriaus�valdybos�narė�Birutė�Duncan�(k.)
aplankė�Veroniką�ir�jos�mamytę�Oksaną�Savatskaja.�

B. Duncan nuotr. 

Širdies šiluma

Visuomet malonu aplankyti Alę Namikienę jos jaukiuose
namuose vakariniame Čikagos priemiestyje. Ypač
gera buvo pamatyti jos šypseną po ilgo  pandemi-

nio nesimatymo. 
Alė Namikienė jau ne kartą yra dovanojusi ,,Draugui”

savo suvertų sodų. Ir šį kartą ji pakvietė užvažiuoti – tu-
rinti kai ką mums prieš artėjančią mugę. 

Labai džiaugiausi išvydusi šią netrukus savo 90-metį
švęsiančią moterį guvią ir kūrybingą. Praeityje aktyvi skau-
tė, skautiškų leidinių redaktorė ir knygų apie lietuvišką skau-
tiją autorė A. Namikienė niekada neapleido ir kitos savo
kūrybinės aistros – sodų ir šiaudinukų vėrimo. Kasmet per
šimtą šių grožybių ji padovanoja skautams, kad šie, par-
davę mugėje, galėtų papildyti savo organizacijos iždą. Po-
nia Alė sakė, kad kūryba ją labai palaiko – ypač šis už-
siėmimas ,,pravertė” per pandemiją. Ji įteikė ,,Draugui” do-
vanų – keletą mažesnių sodų, skirtų parduoti  mugėje, ir
vieną didelį gražuolį – papuošti redakcijos patalpas. 

,,Šį sodą vėriau, galvodama apie visus ‘Draugo’ re-
daktorius. Per 60 metų neturėjau nė vienos blogos patirties
‘Drauge’”, – sakė A. Namikienė. 

Dėkui, brangi Ale, už jūsų dovaną, už jūsų šilumą ir
nuolatinį palaikymą mūsų darbams, kurį išreiškiate savo
laiškučiais ir pagyrimais. 

Ramunė Lapas

Alė�Namikienė�šį�sodą�kūrė�galvodama�apie�,,Draugą”.�
Autorės nuotr.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LiETUVA

Paminėjo narystės JTO 30-metį
Vilnius (ELTA) – Rugsėjo 17 d. sukako 30 metų, kai Lietuva, kartu su Lat-

vija ir Estija, sugrįžo į tarptautinę suverenių valstybių bendruomenę ir tapo
Jungtinių Tautų Organizacijos nare. 

Rugsėjo 22 d., sukako 100 metų, kai Lietuva, kartu su Latvija ir Estija, buvo
priimtos į Jungtinių Tautų Organizacijos pirmtakę – Tautų Sąjungą.

Pažymėdamas šias sukaktis ir tai, kad Jungtinės Tautos yra didžiausia pa-
saulyje organizacija, siekianti išsaugoti tarptautinę taiką ir saugumą, plėtoti
draugiškus valstybių tarpusavio santykius, Seimas priėmė rezoliuciją. 

Joje pažymima, kad principinga Lietuvos pozicija užsienio politikoje, ne-
nuilstama kova už demokratines vertybes, žmogaus teises, teisės viršenybės prin-
cipą bei nuolatinė parama už laisvę, nepriklausomybę ir teritorinį vientisumą
kovojantiems žmonėms už Europos Sąjungos Rytų kaimynystėje ir visame pa-
saulyje nelieka nepastebėta ir yra vertinama.

Rezoliucija Seimas atkreipia dėmesį, kad šiandien Lietuva svariai prisideda
prie Jungtinių Tautų veiksmų taikos ir tarptautinio saugumo palaikymo, tarp-
tautinės humanitarinės teisės, ginklų kontrolės ir nusiginklavimo, žmogiško-
jo saugumo, tvaraus ekonominio ir socialinio vystymo, žmogaus teisių užtik-
rinimo ir kitose srityse.

„Lietuva visada rėmė ir rems Jungtinių Tautų žmogaus teisių ramstį, to-
dėl narystė Jungtinių Tautų Žmogaus teisių taryboje ir Lietuvos narystės pri-
oritetų, susijusių su žmogaus teisiu gynėjų apsauga, moterų ir vaikų teisėmis
bei išraiškos laisvės apsauga, kovos su rasizmu, ksenofobija ir antisemitizmu,
realizavimas, neabejotinai padės siekiant užtikrinti žmogaus teisių universa-
lumą ir nedalomumą bei kurti geresnį pasaulį visiems”, – sakoma dokumente. 

Jame pažymima, kad demokratiškomis vertybėmis ir pagarba tarptautinėms
teisės normoms paremtas bendradarbiavimas daugiašaliuose formatuose, to-
kiuose kaip Jungtinės Tautos, yra raktas į daugelio globalių problemų, tame
tarpe neteisėtos migracijos, sprendimą.

Atmintinų metų bus saikingiau
Vilnius (BNS) – Seime bandoma stabdyti atmintinų metų skelbimo vajų –

siūloma nustatyti, kad per metus galėtų būti paskelbta ne daugiau kaip trys at-
mintinos datos.

Seimo Laisvės kovų ir valstybės istorinės atminties komisija parengė ir pa-
teikė svarstyti naują Seimo nutarimo dėl atmintinų metų nustatymo tvarkos
projektą. Jam jau pritarė Seimo Švietimo ir mokslo komitetas.

Pagal projektą, skelbiant atmintinus metus Lietuvos valstybingumui
svarbios datos turėtų būti minimos pradedant 20-osiomis metinėmis iki 100-ųjų
metinių – kas dešimt metų, nuo 100-ųjų metinių – kas 25 metai, nuo 200-ųjų me-
tinių – kas 50 metų, nuo 300-ųjų metinių – kas 100 metų.

Piliečiams, pilietinei savimonei, nacionalinei kultūrai svarbios datos
būtų minimos pradedant 100-osiomis metinėmis kas 50 metų, iškilių asmeny-
bių, nusipelniusių Lietuvos valstybingumui, mokslui, menui ir kultūrai, svar-
bios datos būtų pradėtos minėti nuo 100-ųjų metinių – kas 25 metus, nuo 200-ųjų
metinių – kas 50 metų.

Atmintini metai turėtų būti skelbiami ne vėliau kaip likus dvejiems me-
tams iki jų pradžios, kad būtų galima laiku tinkamai pasirengti juos minėti.

Mat Vyriausybė turi parengti atmintinų metų minėjimo programas ir nu-
matyti lėšas joms įgyvendinti.

Pasitaikė atvejų, kai ta pati proga būdavo skelbiama atmintina net kelis kar-
tus.

Šiemet Seimas yra paskelbęs 11 atmintinų datų. Pavyzdžiui, 2021-ieji yra
paskelbti Lietuvai pagražinti draugijos metais, Archyvų, Abiejų Tautų Res-
publikos Gegužės 3-iosios Konstitucijos ir Tarpusavio įžado, Lietuvos totorių
istorijos ir kultūros, Marijos Gimbutienės, Juozo Zikaro metais ir kt.

Parlamentas jau yra priėmęs nutarimus dėl 14 datų paminėjimo 2022 me-
tais. Tarp jų tuomet bus minimi Lietuvos karaimų metai, Savanorystės, Lietuvos
krepšinio šimtmečio, Lietuvos jaunimo, Sūduvos, Lietuvos universitetų metai
ir kiti.

Du�mėnesius�realiomis�eismo�sąlygomis�oro�taršą�matavę�nuotoliniai�matuokliai
nustatė,�kad�Vilniaus�orą�labiausiai�teršia�dyzelinu�varomos�transporto�prie-
monės.�

Populiariausių šiais
degalais varomų
lengvųjų automo-

bilių tarša azoto oksidais
viršija normą apie tris
kartus, kietosiomis da-
lelėmis – apie pusantro
karto. Sunkiųjų trans-
porto priemonių išmeta-
mas teršalų, ypač azoto
oksidų, kiekis už stan-
dartą didesnis iki kelio-
likos kartų.

Matavimai parodė,
kad vidutiniškai viena
sunkioji krovininė trans-
porto priemonė šių teršalų išmeta tiek, kiek 11 lengvųjų dyzelinu varomų au-
tomobilių. Be to, vos 2-4 proc. automobilių sukuria iki pusės visos parko tar-
šos (16-52 proc. priklausomai nuo teršalo). 

Įvertinęs duomenis, aplinkos ministras Simonas Gentvilas teigia, kad ar-
timiausioje ateityje Lietuvoje bus griežtinama techninė priežiūra, intensy-
vės transporto kontrolė gatvėse, o šalis iš esmės transformuos vyraujančio
transporto rūšis. 

„Vilniaus oras yra labiau užterštas už Paryžiaus – vasarą Vilniuje atliktas
stebėjimas realiomis sąlygomis paaiškina kodėl. Netvarkingi, apleisti dyze-
liniai automobiliai ir sunkiasvoriai sunkvežimiai nuodija mūsų gatves ir plau-
čius. Vis dėlto per ateinančius 10 metų pasaulio automobiliai pasikeis iš es-
mės, o Lietuvai, kartu su Europa valantis nuo dyzelinių variklių, didžiausias
iššūkis bus suvaldyti senų dyzelinių automobilių importą ir nebeleisti
jiems dalyvauti eisme su netvarkingomis vidaus degimo sistemomis”, – sako
aplinkos ministras. 

Pagal preliminarias projekto išvadas, žymi sostinės gatvėmis riedančių
automobilių dalis išmeta daugiau teršalų, nei nustatyta Euro standartais. 

Šie standartai nustato oro teršalų azoto oksido, kietųjų dalelių, anglies
monoksido (CO) ir angliavandenilių (HC) ribines vertes, kurių atitiktį privalo
užtikrinti automobilių gamintojai. 

Euro standartų ypač neatitinka dyzelinu varomos transporto priemonės.
Vilniuje didžiąją dalį lengvųjų keleivinių automobilių parko dalį sudaro Euro
4 standarto transporto priemonės, kurių vidutinis amžius siekia beveik 12
metų. 

Lyginant dyzelinu ir benzinu varomų automobilių taršą, azoto oksidais
labiau teršia dyzeliniai (Euro 5 standarto – iki 8–9 kartų daugiau), išskyrus
ypač senas Euro 1 standarto transporto priemones – pastarojoje grupėje šiek
tiek taršesni benzininiai modeliai. 

Dyzelinu varomi automobiliai taip pat išmeta gerokai daugiau kietųjų
dalelių (Euro 3 ir Euro 4 standarto – iki 6 kartų daugiau), išskyrus naujau-
sio Euro 6 standarto automobilius – šių benzininių ir dyzelininių modelių šio
teršalo išmetimai panašūs. 

Daugiau anglies monoksido ir angliavandenilių išmeta benzinu varomi
automobiliai, ypač kai lyginamos Euro 4 standarto ir senesnės transporto prie-
monės. Vertinant Vilniaus automobilių parką kitų Europos miestų, kuriuo-
se buvo įgyvendinti tokie projektai kontekste, pastebėta, kad mūsų Euro 4 ir
senesnio standarto automobilių tarša anglies monoksidu ir kietosiomis da-
lelėmis, lyginant su atitinkamo standarto automobiliais, važinėjančiais
Frankfruto, Briuselio, Berlyno, Varšuvos, Madrido keliuose yra didesnė. Ga-
lima priežastis – mūsų seni automobiliai nepakankamai techniškai prižiū-
rimi ir dalis jų galimai turi neveiksmingas taršos mažinimo sistemas ar jų
visai neturi (dalelių filtrų, katalizatorių). 

Susirūpinimą kelia išmatuota Vilniaus keliais važiavusių sunkiųjų
transporto priemonių tarša. 

Pavyzdžiui, beveik pusės Euro 6 standarto krovininių sunkiųjų transporto
priemonių tarša azoto oksidais taikomas normas viršijo daugiau kaip 10 kar-
tų. 

Taip pat pastebėta, kad išmatuoti nauji Euro 6 standarto autobusai ter-
šia orą azoto oksidu ne ką mažiau lyginant su senesniais Euro 4 ir Euro 5 stan-
darto. Tai gali lemti nepakankama jų techninė priežiūra, neveiksminga iš-
metamų teršalų kontrolės sistema ar net su ja susijusios manipuliacijos. 

Per du mėnesius išmatuota daugiau kaip 45 tūkst. transporto priemonių
azoto oksidų, kietųjų dalelių, anglies monoksido ir angliavandenilių išmetami
kiekiai. Matavimai vyko dešimtyje skirtingų miesto vietų – Tilto gatvėje Cent-
re, Savanorių prospekte Naujamiestyje, Geležinio Vilko gatvėje ties įvažiavimu
į Ozo gatvę, Talino gatvėje Justiniškėse, Žaliųjų ežerų gatvėje ir kt. 

Pristačius projekto galutinius rezultatus, bus pateikta ataskaita, kurią
iki šio mėnesio pabaigos planuojama paskelbti Aplinkos ministerijos pusla-
pyje. Transporto priemonių taršos realiomis važiavimo sąlygomis nuotolinės
stebėsenos bandomasis projektas yra viena iš Vyriausybės patvirtinto Na-
cionalinio oro taršos mažinimo plano priemonių.

DELFI.lt

Vertins be kaukių Seime dirbančius parlamentarus
Vilnius (BNS) – Seimo

vicepirmininkas konserva-
torius Jurgis Razma prašo
parlamento Etikos ir proce-
dūrų komisiją (EPK) įver-
tinti be kaukių posėdyje bu-
vusius „valstiečius” Valių
Ąžuolą ir Dainių Kepenį.

Pagal Seimo valdybos
sprendimą kaukės Seimo sa-
lėje privalomos, nebent par-
lamentarai negali jų dėvėti
dėl medicininių priežasčių,
ir paprašė EPK išsiaiškinti,
ar minėti parlamentarai gali
pateisinti buvimą be kau-
kių.

V. Ąžuolas ir D. Kepenis
viešai ne kartą reiškė abe-
jones dėl koronaviruso pa-
ndemijos valdymo.

Išmatavo: Vilniaus oras 
užterštas labiau nei Paryžiaus 

D.�Kepenis:�„Kovidas“�–�pasaulinės�mafijos�projektas,
o�skiepydamiesi�tapsime�eksperimentiniais�triušiais”.

„Palangos tiltas” nuotr.

Oro�taršos�tyrimai�Vilniuje�parodė�labai�liūdną�taršą�mies-
to�gatvėse. TV3.lt nuotr.
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JOVITA BELIAK

2022�m.�vasarį�įvyksiantys�koncertai�New
Yorke�–�Žibuoklės�Martynaitytės�orkest-
rinio�veikalo�,,Saudade”�premjera�Ameri-
koje.�Kito�kompozitorės�kūrinio�–�„Ex�Te-
nebris�Lux”�styginių�orkest�rui�pasaulinė
premjera�šią�vasarą�įvyko�Lietuvoje,�Lie-
tuvos�nacionalinėje�filharmonijoje.�Šį�pa-
ndemijai�skirtą�kūrinį�New�Yorke�gyvenanti
kompozitorė�sukūrė�pagal�Vilniaus�festi-
valio�2021�užsa�kymą.�„Kūrinio�pavadini-
mas�‘Ex�Tenebris�Lux’,�reiškiantis�‘Iš�tam-
sos�–�švie�sa’,�buvo�lyg�koks�simbolinis�pa-
lin�kėjimas,�kad�globaliai�visų�mūsų�išgy-
venamas�sunkus�laikotarpis�pasibaigtų�ir
po� tamsaus� laiko� vėl� rastųsi� šviesa”,� –
savo�kūrinio�reikšmę�apibū�dino�Ž.�Marti-
naitytė,�kuri�„Draugo”�skaitytojams�suti-
ko�plačiau�papasakoti�apie�savo�kūrybą,
ryšį�su�Lietuva�bei�roman�tišką�atvykimo�į
Ameriką�istoriją.

Prieš kalbinant pašnekovę nutariau
artimiau susipažinti su jos kūri-
niais – norėjau geriau pajusti jos

muzikinę erdvę. Pradėjau klausytis or-
kest rinių kūrinių iš neseniai išleisto
,,Saudade” albumo. Jau po kelių sekun-
džių mano akys pačios užsimerkė, o gar-
sai perkėlė į neaprėpiamas erdves, kuriose
nejuntamai išsilaisvino mano vaizduotė.
Jaučiausi tiesiogine to žodžio prasme
„išskridusi”. Pasibaigus kūriniui supratau, kad ką
tik dalyvavau savo sukurto filmo premjeroje, kurio
siužetas gimė iš visų šių garsų. Tad pirmasis klau-
simas, kurį norėjau užduoti pašnekovei po šios mu-
zikos terapijos, buvo – ar ji kuria garso takelius fil-
mams. 

„Esu dirbusi prie keleto dokumen tinių trum-
pametražių filmų ir pastebėdavau, kad muzika im-
davo konkuruo ti su vaizdu ir galiausiai pasiglemž-
 davo visą dėmesį. Mano muzika turi gana stiprų emo-
cinį užtaisą, kurio pilnai pakanka visapusiam pa-
tyrimui. Jokių vaizdų jai nebereikia, nebent vaizdai
iškyla savaime klausytojo sąmonėje. Visgi, būtinai
norėtųsi išbandyti jėgas meninio filmo žanre. Matyt,
daug kas priklauso nuo kūrybinių bendradarbių pa-
sirinkimo”, – savo kūrinių emocinę ir vidinę vi-
zualinę jėgą paaiš kina kompozitorė. 

Dabar suprantu, kodėl filmų garso takeliams tai
būtų per stipri kūryba. O gal tai galėtų būti nauja gir-
dimo filmo idėja? Mielai apsilankyčiau tokio tipo gar-
so teatre.

Kūrybai reikalinga tyla

Bandydama sužinoti, kokia gi yra šių mistinių
kūrinių kūrimo paslaptis supratau, kad viskas sly-
pi žmogaus talente bei kūrybiniame procese, kuris
apima, atrodo, tokius paprastus dalykus, apie kuriuos
dažnai pamirštama, arba kurie yra tapę tam tikra
prabanga. „Reikia turėti vidinę muzikos pajautą, iš-
lavintą vaizduotę ir, be abejonės, techninį meistriš-
kumą. O kalbant apie išorines sąlygas, praverstų tu-
rėti laiko prabangą, tylą ir visišką atsidavimą kū-
rybiniam veiksmui, vienkryp tę sukauptą sąmonę,
kuri įmanoma tik atsiribojus nuo begalės informa-
cinių fragmentų bei emocinių kalnelių, sukuriamų
įvairių socialinių medijų vartojimo”, – kūrybos pa-
slaptis atskleidžia Žibuoklė. „Taip pat prireikia
kantrybės, nes kūrybinis procesas yra gana lėtas,
kaip ir daugelis gamtinių procesų. Juk neįmanoma
medžio išauginti greičiau, tam reikia laiko. Kasdie-
nis augi mas gali būti ir nematomas, o dides nis po-
kytis pasirodo po ilgesnio laiko. Būtent tame lėtume
ir glūdi viso proce so grožis”, – priduria pašnekovė.

Aplinka, kurioje yra kuriama, dažnai juntama
ir pačiuose kūriniuose – klausantis New Yorko šur-
mulio kūriniams nesąmoningai perduodamas nuo-
latinis megapolio judėjimas, įtampa, skubėjimas
(pavyzdžiui, Ž. Martinaitytės kūrinyje „Gridlock”
(angl. – eis mo kamštis; įstrigusi situacija), kurį ji su-
kūrė būdama New Yorke, gir disi miesto sirenų in-

tonacijos). O kūrimas gamtos apsuptyje įneša kūri-
niui tam tikrą mažų ir didelių detalių ir gamtos reiš-
kinių sąsają. Gamtos vaizdiniai atrodo neišsenkami
– naktį gali užvertęs galvą stebėti žvaigždes ir pajusti
dangaus neaprėpiamumą, tuo pat metu jusdamas (o
gal ir girdėdamas) po kojomis augančių medžių
šaknų galią ir stiprų ryšį su pačia žeme. Pašnekovė
atskleidžia, jog gražiausios kūrybinės mūzos ją ap-
lanko senelių sodyboje Lietuvoje, kuriai suteikė
ypatingą pavadinimą. „‘Mėlynojo laumžir  gio’ studija
yra mano senelių sodyboje Aukštaitijoje, prie Tau-
ragno ežero. Ši vieta – man pati idealiausia kūrybi-
niams darbams. Tam yra daug asmeninių priežas-
čių – juk tose vietovėse praleisdavau kiekvieną va-
sarą nuo pat gimimo. Ilgalaikis santykis su aplinka,
su žmonėmis, taip pat ir gamtos grožis bei įstabi tyla –
matyt, visa tai ir sukuria idealias sąlygas darbui”, –
apie savo kūrybinę oazę pasakoja Ž. Martinaitytė.

Tėvai tikėjo dukros talentu

Žibuoklė Martinaitytė savo muzikinę karjerą

Muzika, vedanti iš tamsos į šviesą
pradėjo ganėtinai anksti – būdama
6-erių metų pradėjo lankyti Juozo
Naujalio meno gimnaziją Kaune, į
kurią papuldavo muzikalūs vaikai.
Kompozitorė išsiduoda, jog vaikys-
tėje nuolatos dainuodavo ir turėjo
gražų bal są. ,,Grojau fortepijonu, bet
patirdavau didžiulę scenos baimę, į
kurią tais sovietiniais laikais mo-
kytojai nekreipdavo dėmesio, nes ne-
turėjo psichologinių metodų, kaip
su ja tvarkytis. Pradėjau kurti mu-
ziką būdama 13-os metų, o nuo 15-os
jau studijavau kompoziciją pas mo-
kytoją Algirdą Brilių. Būtent jis ir
padrąsino mane pasirinkti kūrybi-
nį kelią. Pati gal nebūčiau išdrįsu-
si, nes tai atrodė gana radikalus pa-
sirinkimas”, – savo karjeros pra-
džios istorija dalijasi kompozitorė.

Vėliau Žibuoklė studijavo kom-
poziciją Lietuvos muzikos akade-
mijoje, po kurios baigimo savo ži-
nias gilino ir kompozicijos techniką
tobulino įvairiuose kompozicijos
seminaruose ir kursuose Europoje.
2001 m. jai buvo suteikta pirmoji kū-
rybinė rezidencija Künstlerhaus
Lukas der Stiftung Kulturfonds, Vo-
kietijoje. Eidama muzikės keliu Ži-
buoklė nuolatinį palaikymą gauda-
vo iš abiejų tėvų, kurie pritarė šiam
pasirinkimui net ir puikiai suvok-
dami menininko finansinį neužtik-
rintumą, tačiau nuoširdžiai tikė-
dami jos talentu.

Dalyvavimas meistriškumo kursuose Žibuoklę
suvedė su jos būsimu vyru, o pati pažintis primena
gražią meilės istoriją. „Tai – meilės iš pirmo žvilgs-
nio istorija. Kai ja dalinuosi su kitais, visuomet jau-
čiuosi lyg pasakočiau kokio romantinio filmo siužetą.
Prie tokio įspūdžio prisideda ir nepaprastai gražus
visos istorijos kontekstas – Pietų Prancūzija, Avin-
jonas, viduramžiškas vienuolynas, kur vyko tarp-
tautiniai kompozitorių meistriškumo kursai bei
daugialypės dviejų veikėjų istorijos peripetijos. Pir-
mąkart išvydusi savo būsimą vyrą amerikietį True
Rosaschi, iš karto jį atpažinau, kaip jau seniai sap-
nuotą ir gerai pažįstamą personažą. O dar ir vardas
koks! Lietuviškai išvertus būtų ‘tikras’. Nesileisiu į
detales, tik paminėsiu, jog susituokėme JAV, o paskui
trejus metus gyvenome Vilniuje. Vėliau atėjo laikas
pažinti ne tik mylimą žmogų, bet ir jo kultūrinę ter-
pę, mentalitetą, todėl ir išvykome gyventi į JAV”, –
savo atvykimo į Ameriką istorija dalijasi kompozi-
torė. 

Žibuoklė susipažinimą su JAV bei amerikiečių
kultūra pirmiausiai pradėjo vakarų pakrantėje – San

Kompozitorė�Žibuoklė�Martinaitytė��New�Yorke.� Marcin Muchalski nuotr.

Studija�,,Mėlynasis�laumžirgis”.�Čia�gimsta�nepaprasti�kūriniai. Šarūnės Zurba nuotr.
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Francisce, tačiau vėliau kartu su vyru pasirinko gy-
venimą New Yorke, kuris natūraliai yra traukos
centras visiems meno žmonėms.

Suteikta Guggenheimo stipendija

Nors didžiąją savo laiko dalį Ž. Mar tinaitytė pra-
leidžia New Yorke, Lietuvoje ji yra gan dažnas svečias
– čia ji ne tik kuria „Mėlynojo laumžirgio” studijoje,
bet ir nuolatos bendradarbiauja su Lietuvos muzikos
industrijos atstovais. „Būtent Lietuvoje įvykdavo
mano svarbiausių kūrinių premjeros, čia dariau ir įra-
šus. Iš Lietuvos išvažiavau jau baigusi studijas, būdama
susiformavusi kompozitorė, tad nenuostabu, kad kū-
rybiniai ryšiai liko labai tamprūs. Pastarąjį dešimtmetį
vykdavo ir daug koncertų JAV. Abu kultūriniai kon-
tekstai man labai svarbūs ir norisi, kad mano muzi-
ka skambėtų tiek Europoje, tiek JAV”, – apie stiprią
skirtingų Atlanto pusių sąsają kalba Žibuoklė.

Kompozitorė kuria kamerinę ir orkestrinę mu-
ziką, kurioje dėmesį skiria netradicinių tembrų de-
riniams, virtuoziškumui, dažnai didelę muziki nę erd-
vę užima žemesnių diapazonų instrumentai, tokie
kaip tūba ar trombonas, partitūrose išskirtiniai
vaidme nys paprastai skiriami akordeonui ar fagotui.
Už savo meistriškumą Ž. Mar tinaitytė yra pelniusi ne
vieną apdovanojimą, tarp jų – Lietuvos Nacionalinę
kultūros ir meno premiją, du auk so medalius „Glo-
bal Music Awards”. Paklausus kompozitorės apie di-
džiausią jos kūrybinį pasiekimą Žibuoklė pirmiau-
siai išskiria 2020 m. gautą Guggenheim stipendiją
kaip labai svarų ir reikšmingą įvertinimą JAV. Gavusi
stipendiją kompozitorė įsipareigojo per metus sukurti
beveik valandos trukmės kūrinį, jį atlikti ir įrašyti
muzikos albumui.

„Man labai pasisekė, kad gavau Guggenheim sti-
pendiją kaip tik 2020 metais. Pandemijos laikotarpiu
visiems muzikantams ir kompozitoriams ženkliai su-
mažėjo pajamos, taip pat ir kūrinių užsakymai bei at-
likimai. O aš turėjau visišką kūrybinę laisvę dirbti
prie kūrinio ‘Hado Zona’ (‘Gelmės beieškant…’).
Tiesą sakant, kūrybinis procesas dėl įvairių prie-
žasčių užtruko ilgiau nei planuota, ir šį projektą įgy-
vendinsiu tik 2021m. vėlyvą rudenį su ansambliu ‘Sy-
naesthesis’ Vokietijoje ir Lietuvoje. Kūrinį inspiravo
giliausi vandenynų plotai, esantys giliau nei 6 km gy-

tai jau anksčiau minėto orkestrinės muzikos albumo
,,Saudade” išleidimas bei jo tarptautinė sklaida.
„Nepaprastai džiaugiuosi, kad New York Philhar-
monic 2022 m. vasario mė  nesį atliks mano simfoni-
nį kūrinį ‘Saudade’”, – su nekantrumu premjeros lau-
kia kompozitorė. Šioje kompaktinė je plokštelėje – še-
šerių metų kompozicijos orkestrams, kurias atliko
Lietuvos nacionalinis simfoninis ir Lietuvos kame-
rinis orkestrai. „Idėją išleis ti orkestrinių kūrinių al-
bumą puoselėjau labai seniai, tik nežinojau, kaip pa-
vyks įgyvendinti tokį didžiulį projektą. Kaip žinia,
orkestrinės muzikos įgy vendinimas yra sudėtingas
procesas tiek logistiškai, tiek ir finansiškai. Projektą
vykdė itin pajėgios kūrybinės organizacijos – Lie-
tuvos muzikos informacijos centras, Lietuvos na-
cionalinė filharmonija ir suomių įrašų leidykla
‘Ondine’, remiant Lietuvos kultūros tarybai”, – apie
įgyvendintą idėją pasakoja Ž. Martinaitytė. 

Pašnekovė džiaugiasi, kad šis projektas greitai
buvo pripažintas tarptautiniu mastu, o recenzentai
negaili liaupsių: „Pavadinimas ‘Saudade’ susijęs su
ilgesio sąvoka, o šio jausmo ma no kūryboje tikrai ap-
stu ir kiekviename kūrinyje galima atrasti jo gijas.
Labai džiaugiuosi, kad galėjau įrašinėti su tokiais
puikiais lietuvių atlikėjais kaip minėtieji orkestrai,
pianistas Gabrielius Alekna iš New Yorko ir ypač di-
rigentė Giedrė Šlekytė, sėkmingai įsitvirtinanti
tarptautinėse scenose. Įrašus darė garso režisieriai
Vilius ir Aleksandra Kerai iš ‘Baltic Mobile Recor-
dings’, kurie jau ne kartą yra nominuoti ‘Grammy’
apdovanojimams ir dirba su žymiausiomis įrašų ben-
drovėmis bei atlikėjais”, – savo svajonių komandą pri-
stato kompaktinės plokštelės autorė.

„Tai darėme labai ypatingomis sąlygomis, iš kar-
to pasibaigus pirmajai karantino bangai. Tvyrojo tik-
rai ypatinga atmosfera, nes visi muzikantai buvo iš-
siilgę grojimo kartu. Manau, kad šis pojūtis girdimas
ir plokštelėje. Tai pastebėjo ir daugelis recenzentų,
girdami tiek muzikos, tiek atlikimo bei garso įrašų
kokybę. Vos pasirodęs 2021 m. vasarį, ‘Saudade’ su-
laukė gausių recenzijų prestižiniuose tarptauti-
niuose leidiniuose, tokiuose kaip ‘New York Times’,
‘San Francisco Classical Voice’, ‘BBC Music Maga-
zine’, ‘Gramophone’, ‘Limelight Magazine’, ‘Klassik
Heute’, ‘American Records Guide’ ir netgi audiofilams
skirtame žurnale ‘Stereophile’, kur jis buvo įvertintas
kaip mėnesio albumas”, – džiaugiasi kompozitorė.

Nuskambėjo pandemijai skirtas kūrinys

Šių metų birželį vainikavo dar vie na pasaulinė
premjera – kūrinys styginiam orkestrui „Ex Teneb-
ris Lux”. „Šis Vilniaus festivalio užsakymas atsirado
per pandemiją, kai buvo sunku įsivaizduoti, kad vėl
įvyks koncertai su publika, o ne jau įprastomis tapę
internetinės transliacijos. Kūrinio pavadinimas ‘Ex
Tenebris Lux’ reiškian tis ‘Iš tamsos – šviesa’, buvo lyg
koks simbolinis palinkėjimas, kad globaliai visų
mūsų išgyvenamas sunkus laikotarpis pasibaigtų ir
po tamsaus laiko vėl rastųsi šviesa. Žinoma, mano pa-
sirinktos šviesos ir tamsos idėjos yra labiau egzis-

Prie�darbo�stalo.� Šarūnės Zurba nuotraukos

Natos.�

Kompozitorės�užuovėja�Lietuvoje�–�studija�,,Mėlynasis�laumžirgis”.� Ž. Martinaitytės nuotr.

tencinės ir filosofinės, o jų garsinė išraiška – gana me-
taforiška, kai tamsa yra tankiau susluoksniuotos ir
nediferencijuotos garsų masės, o šviesa – skaidresnių
perregimų faktūrų darinys, kur girdisi kiekvienas efe-
meriškas gestas. Kūrinio premjera nuskambėjo Vil-
niaus festivalio koncerte, skirtame mano muzikai”,
– apie išskir tinį kūrinį bei jo reikšmę pasakoja kom-
pozitorė. Po beveik metų klausytis muzikos kartu su
publika Žibuoklei buvo nepaprastai stiprus ir jautrus
išgyvenimas, ,,beveik ekstatiškas”.

lyje. Mokslininkai vandenyno zonas skaido pagal gylį
ir šviesos skvarbos lygį. Per penkias zonas lei-
džiantis į povandenines gelmes, tamsa palaipsniui
stiprėja. Būtent šį nėrimo į gelmes procesą ir norė-
jau atkurti garsais, pasitelkdama gyvus žemiausių
diapazonų instrumentus: tūbą, bosinį klarnetą,
kontrabosą bei elektronikos garsus, kurių žemų
dažnių klausa nebegali tiksliai diferencijuoti, kaip
ir tamsos, todėl jie tiesiog rezonuoja mūsų kūne”, –
savo naująjį kūrinį pristato pašnekovė.

Išleido orkestrinės muzikos albumą

Dar vienas svarbus kompozitorės pasiekimas –

Premjeros būna ypatingos ne tik klausytojams,
bet ir kūrėjams, kurie dažnai dar labiau jaudinasi nei
kūrinio atlikėjai. „Tuomet tikrai svarbi kiekviena nata
ir atrodo, kad jei ji bus nepavykusi, tai subyrės ir kū-
rinio visuma. Muzikoje juk viskas taip trapu ir efe-
meriška! Kūriniams skambant daugiau kartų, jau-
dulys tikrai sumažėja. Kuo daugiau praeina laiko, tuo
didesnis vidinis ir emocinis atstumas tarp manęs ir
kūrinio. Juk kūriniai, kaip ir užaugę vaikai, prade-
da gyventi savo gyvenimą”, – prisipažįsta kompozitorė. 

Paklausus pašnekovės, kuris gi iš visų kūrinių
gausos yra mėgstamiausias, ji skuba atsakyti, jog
„mėgstamiausias būna tas kūrinys, prie kurio šiuo
metu dirbu. Kitaip ir būti negalėtų, nes kūrybinis
procesas labai primena įsimylėjimą – kai negali at-
sitrauk ti nuo traukos objekto, kuris šiuo atveju yra
rašomas kūrinys. Atrodo, kad visos mintys, visas kas-
dienybės  ir  net  sapnų  laikas užpildytas vien tik
juo.”

Vis dėlto, Žibuoklė išskiria savo simfoninį kūrinį
,,Saudade” (2019) kaip tokį, kurio tiesiog gera klau-
sytis ir kuris kelia nuostabą: „Man atrodo, kad
tame kūrinyje nėra nė vienos nereikalingos natos, jo-
kio daugiažodžiavimo, tiesiog esminių dalykų san-
kaupa. Taip pavyksta labai retai, nes muzikoje,
kaip ir kasdienėje mūsų kalboje, pasitaiko visko – ša-
lia  labai įtaigių akimir kų būna ir mažiau pavyku-
sių dalykų.”
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

PASAULiS

V. Putinas dėkoja rusams 
„už pasitikėjimą”
Kremliaus�partija�„Vieningoji�Rusija”,�nepaisant�nuostolių,�aiškia�persvara�lai-
mėjo�Rusijos�parlamento�rinkimus.�Suskaičiavus�visus�balsavimo�biuletenius,
ji�surinko�49,8�proc.�balsų,�Maskvoje�pranešė�Centrinė�rinkimų�komisija.

Komunistai gavo 18,9 proc.
balsų, populistinė ultra-
nacionalisto Vladimiro

Žirinovskio Liberalų demokra-
tų partija (LDPR) – 7,5 proc., par-
tija „Teisinga Rusija” – 7,4 proc. 

Valdančioji partija, lyginant
su balsavimu prieš penkerius
metus, patyrė nuostolių. Tada
„Vieningoji Rusija” iškovojo 54,2
proc. balsų. Komunistai šį kartą
smarkiai pagerino savo pozicijas.
Prieš penkerius metus jų rezul-
tatas buvo 13,35 proc. balsų. 

Visos naujojoje Valstybės
Dūmoje dirbsiančios partijos laikomos artimomis Kremliui. Aplink Kremliaus
kritiką Aleksejų Navalną susibūrusiai opozicijai dalyvauti rinkimuose ne-
buvo leista. Jo komanda kalbėjo apie plataus masto klastojimus. Nepriklau-
somi rinkimų stebėtojai fiksavo tūkstančius pažeidimų.

Rinkėjų aktyvumas siekė 51,6 proc. Balsavimo teisę šalyje ir užsienyje tu-
rėjo per 110 mln. piliečių.

Rusijos prezidentas Vladimiras Putinas padėkojo rusams už pasitikėji-
mą, kai valdančioji partija „Vieningoji Rusija” paskelbė laimėjusi visišką dau-
gumą parlamento rinkimuose. 

„Norėčiau pasakyti ypatingus padėkos žodžius Rusijos piliečiams (ir) ačiū
už jūsų pasitikėjimą, mieli draugai”, – sakė V. Putinas per televiziją.

Neįsileido stebėtojų 
JAV valstybės departamentas suabejojo Rusijos parlamento rinkimų są-

žiningumu, teigdamas, kad valdžios institucijų susidorojimas su kritikais ne-
leido piliečiams pasinaudoti savo pilietinėmis teisėmis.

„Rugsėjo 17–19 d. Valstybės Dūmos rinkimai Rusijos Federacijoje vyko to-
kiomis sąlygomis, kurios nebuvo palankios laisvam ir sąžiningam balsavimui”,
– teigė departamento atstovas Ned Price, pridurdamas, kad susidorojimas „ne-
leido Rusijos žmonėms pasinaudoti savo pilietinėmis ir politinėmis teisėmis”.

Anot jo, Rusijos vyriausybė panaudojo šalies įstatymus prieš tariamai ekst-
remistines organizacijas, užsienio agentus ir nepageidaujamas organizaci-
jas ir taip „smarkiai apribojo politinį pliuralizmą”.

Rinkimų taip pat neleista stebėti nepriklausomoms užsienio agentūroms,
teigiama N. Price pranešime.

„Raginame Rusiją laikytis savo tarptautinių įsipareigojimų gerbti žmo-
gaus teises ir pagrindines laisves bei nutraukti spaudimo kampaniją prieš
pilietinę visuomenę”, – priduriama pranešime.

JAV pranešimas paskelbtas po to, kai Rusijos opozicija apkaltino valdžios
institucijas masiniu sukčiavimu, kai  rinkimų rezultatai parodė, kad val-
dančioji partija „Vieningoji Rusija”, kuri remia prezidentą Vladimirą Puti-
ną, iškovojo absoliučią daugumą parlamente.

Opozicija pašalinta 
Įtarimai apie galimą sukčiavimą Rusijos parlamento rinkimuose turi būti

vertinami rimtai ir išsamiai ištirti, teigė Vokietijos vyriausybės atstovas Stef-
fen Seibert.

Prieš šį savaitgalį vykusį balsavimą šalyje buvo susidorota su prezidento
Vladimiro Putino kritikais, o apklausos rodė, kad „Vieningoji Rusija” po-
puliarumas yra istorinėse žemumose.

Vakarai yra apkaltinę Rusijos vyriausybę 2020 m. rugpjūtį apnuodijus A.
Navalną nervus paralyžiuojančia medžiaga „Novičiok”, tačiau Kremlius tai
neigia.

A. Navalnas po apnuodijimo buvo gydomas Berlyne, o po kelių mėnesių
grįžo į Maskvą. Vos po nusileidimo oro uoste jis buvo sulaikytas ir neilgai tru-
kus įkalintas. Vakarai po to ne kartą reikalavo jį paleisti.

Kremlius įsiuto 
Turkijos atsisakymas pripažinti Rusijos parlamento rinkimų rezultatus

Kryme sukėlė Maskvos pyktį. „Mes nepriimame tokių pareiškimų”, – Mask-
voje sakė Kremliaus atstovas Dmitrijus Peskovas. 

Rusija 2014 m. aneksavo Krymo pusiasalį ir šio žingsnio nepripažino dau-
gelis kitų šalių.

Turkija anksčiau pasmerkė rinkimų organizavimą Kryme. Rezultatai, anot
šalies Užsienio reikalų ministerijos, neturi „jokio teisėtumo”. „Turkija toliau
palaiko Ukrainos teritorinį vientisumą ir nepripažįsta neteisėtos Krymo anek-
sijos”, – pridūrė ministerija.

Ukraina prieš tai taip pat priešinosi rinkimų apylinkių atidarymui Kryme. 
Turkija palaiko gerus santykius tiek su Rusija, tiek su Ukraina.
Manoma, kad Europos sąjunga taip pat nepripažins rinkimų rezultatų. 

ELTA, BNS

JAV pradeda „naują nepalenkiamos diplomatijos erą” 
Jungtinės Tautos (BNS) – JAV prezidentas Joe Biden rugsėjo 21 dieną kal-

bėdamas Jungtinių Tautų Generalinėje Asamblėjoje pareiškė, kad Amerika „pra-
deda naują nepalenkiamos diplomatijos erą” pasibaigus karui Afganistane.

J. Biden taip pat sakė, kad Jungtinės Valstijos bus pasiruošusios panaudoti
jėgą, „jeigu bus būtina”, tačiau karinė jėga turi būti „paskutinė priemonė”.

„Misija turi būti aiški ir įgyvendinama, vykdoma gavus gerai informuo-
tų Amerikos žmonių sutikimą ir, kai tik įmanoma, bendradarbiaujant su mūsų
sąjungininkais”, – pridūrė jis.

Kalbėdamas apie santykius su Kinija JAV vadovas sakė, kad jo šalis nesiekia
„naujo šaltojo karo”.

JAV atšaukia kelionių iš ES apribojimus  
Briuselis (ELTA) – Europos Komisija pasveikino JAV sprendimą atšauk-

ti kelionių apribojimus nuo COVID-19 paskiepytiems europiečiams, pavadin-
dama tai „ilgai lauktu” žingsniu.

„Sveikiname JAV pranešimą, kad visiškai paskiepyti ES keliautojai ne-
trukus vėl galės keliauti į JAV. Tai ilgai lauktas žingsnis atskirtoms šeimoms
ir draugams bei geros naujienos verslui”, – sakoma paskelbtame pranešime.

Surado trečią rusą, dalyvavusį „Novičiok” atakoje
Londonas (ELTA,

BNS) – Londonas tikisi,
kad Maskva išduos vi-
sus Skripalių apnuodiji-
mo bylos įtariamuosius,
sakė Jungtinės Karalys-
tės ministras pirminin-
kas Boris Johnson.

„Mes manome, kad
visus įtariamuosius rei-
kia perduoti [Didžiajai
Britanijai] teisti... Nori-
me, kad šiuos įtaria-
muosius išduotų”, – sakė
B. Johnson.

JK policija pranešė
turinti pakankamai įro-
dymų, kad iškeltų kaltinimus trečiam Rusijos piliečiui dėl buvusio dvigubo agen-
to Sergejaus Skripalio ir jo dukters Julijos apnuodijimo kovine chemine me-
džiaga „Novičiok” Anglijos Salisburio mieste 2018 metų kovą.

Londono teigimu, rusas Denisas Sergejevas atvyko į šalį su dokumentais,
išduotais Sergejaus Fedotovo vardu. Britų tyrėjai mano, kad D. Sergejevas koor-
dinavo dviejų rusų karinės žvalgybos agentų, panaudojusių prieš S. Skripalį
„Novičiok”, veiksmus.

Kriminalistai, atsakingi už kovą su terorizmu, sakė, kad prokurorai per-
žiūrėjo įrodymus prieš Sergejų Fedotovą ir nustatė, kad jam galima pateikti kal-
tinimus dėl sąmokslo nužudyti, pasikėsinimo nužudyti, sunkaus kūno sužalojimo
ir cheminio ginklo laikymo bei panaudojimo.

S. Skripalis ir jo dukra buvo palikti kovoti dėl savo gyvybės po atakos, kuri
dar pablogino diplomatinius JK ir Rusijos santykius, jau ir taip įtemptus po 2006
metais įvykusio agento ir disidento Aleksandro Litvinenkos apnuodijimo ra-
dioaktyviuoju poloniu. 

Anksčiau įtariamaisiais dėl apnuodijimo buvo įvardyti du vyrai. Teigia-
ma, kad visi trys yra Rusijos karinės žvalgybos tarnybos GRU nariai.

Prokuratūros ypatingųjų nusikaltimų ir kovos su terorizmu skyriaus va-
dovas Nick Price sakė, kad prokurorai specialistai peržiūrėjo įrodymus prieš
trečiąjį įtariamąjį, kuris dar žinomas Deniso Sergejevo vardu.

Jie „padarė išvadą, kad yra pakankamai įrodymų, leidžiančių realiai tikėtis
apkaltinamojo nuosprendžio, ir kad kaltinimai Sergejui Fedotovui neabejoti-
nai atitinka viešąjį interesą”, – pridūrė jis.

„Mes nesikreipsime į Rusiją dėl Sergejaus Fedotovo ekstradicijos, nes Ru-
sijos konstitucija neleidžia išduoti savo piliečių. Rusija tai aiškiai pareiškė po
ekstradicijos prašymų kitose bylose”, – sakė N. Price.

ES palaiko Prancūziją ginče su JAV ir Australija 
New Yorkas (ELTA) – Europos Sąjungos šalys pažadėjo Prancūzijai savo

paramą ginče su Australija ir JAV dėl žlugusio povandeninių laivų sandorio.
Šalių narių užsienio reikalų ministrai pirmadienį vakare susitikime JT Ge-
neralinės Asamblėjos kuluaruose New Yorke pareiškė „aiškų savo solidarumą
su Prancūzija”, sakė ES užsienio politikos įgaliotinis Josep Borrell.

Paryžiaus nepasitenkinimas, kuris kilo po JAV, Didžiosios Britanijos ir Aust-
ralijos sudaryto gynybos aljanso žlugus povandeninių laivų pardavimo sutar-
čiai, yra ne „dvišalis reikalas”, tai liečia visą ES, pabrėžė J. Borrell. Jis pareiškė
apgailestavimą, kad šis aljansas veikiausiai neprisidės prie stipresnio ben-
dradarbiavimo su ES regione.

JAV, Didžioji Britanija ir Australija apie savo įsteigtą aljansą paskelbė pra-
ėjusią savaitę. Tai paskatino Australijos vyriausybę atšaukti milijardinį po-
vandeninių laivų sandorį su Prancūzija ir pirkti laivus iš JAV. 

Prancūzijos vyriausybė į tai reagavo su pasipiktinimu ir atšaukė konsul-
tacijų savo ambasadorius iš Canberros ir Washingtono. Užsienio reikalų mi-
nistras Jean-Yves Le Drian New Yorke pakartojo savo kaltinimą dėl „pasitikėjimo
sulaužymo”. 

Išaiškintas�trečiasis�asmuo,�dalyvavęs�nuodijant�Skripalius.
TheTelegraph nuotr.

V.�Putinas�padėkojo�už�jo�partijai�parodytą�pa-
sitikėjimą. Lrytas.lt nuotr.
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SPORTAS
Parengė�Dainius�Ruževičius

Praėjusį�savaitgalį,�rugsėjo�19�d.�pra-
sidėjusiame�naujame�Lietuvos�krepši-
nio�lygos�(LKL)�čempionate�Prienų�„La-
bas�GAS”�komandoje�žaidė�ir�koman-
dos�naujokas�Rapolas�Ivanauskas.�

Šis 23 metų 206 cm ūgio Čikagoje
gyvenęs krepšininkas per 27 žai-
dimo minutes pasižymėjo 6 taš-

kais ir 7 atko votais kamuoliais, tačiau
Prienų klubas 80:90 turėjo pripažinti
Kėdainių „Nevėžio” pranašumą.

LKL čempionate R. Ivanauskas
debiutavo dar praėjusiame, 2020–2021
metų sezone, rungtyniaudamas Vil-
niaus „Ryto” komandoje. Tai buvo pir-
masis profesionalus klubas, su kuriuo
Rapolas, persikėlęs iš JAV, pasirašė 2
metų sutartį. Tačiau sostinėje per-
spek tyvus krepšininkas ilgai neužsi-
buvo: „Ryto” vadovų nestabilus ir ban-
guojantis krepšininko žaidimas neįti-
kino, tad abipusiu susitarimu sutartis
buvo nutraukta ir Rapolas turėjo per-
sikelti į kur kas žemesnio meistrišku-
mo LKL Prienų „Labas GAS” koman-
dą.

Debiutiniame sezone Vilniaus
„Ryto” klube universalus aukštaūgis
sužaidė 22 rungtynes, per kurias aikš-
tėje vidutiniškai praleisdavo po 10 mi-
nučių ir pelnė po 3 taškus (50 proc. tri-
taškių), atkovojo po 1,7 kamuolio, atli-
ko po 0,6 rezultatyvaus perdavimo ir
rinko po 2,6 naudingumo balo.

Prieš sugrįždamas į Lietuvą puo-
lėjas R. Ivanauskas rungtyniavo JAV
NCAA čempionate, kur atstovavo Cin-
cinnati (2020–2021 m.) ir Colgate (2018–
2020 m.) universitetams. Geriausias
individualiai R. Ivanauskui buvo 2018–
2019 metų sezonas, kuriame lietuvis
buvo nominuotas konferencijos metų
žaidėju ir vidutiniškai rinko po 15,9 taš-
ko, 7,8 atkovoto kamuolio bei 1,6 re-
zultatyvaus perdavimo.

Agento žodžiai pakeitė gyvenimą

Būsimas krepšininkas gimė Kau-
ne 1998 m., ir, būdamas trejų, kartu su
šeima pakilo Čikagos link, o į Lietuvą
trumpam buvo grįžęs tik prieš šešerius
metus – trijų savaičių trukmės atosto-
goms.

R. Ivanauskas augo ir subrendo
JAV, kur visą jo gyvenimą lydėjo būtent
krepšinis. Laisvalaikio praleidimo bū-
das palaipsniui peraugo į stiprų norą

vieną dieną tapti profesionaliu krep-
šininku.

Kaunietis nuolat vilkėjo savo vi-
durinės, vėliau aukštosios mokyklos ir
koledžo krepšinio komandos marški-
nėlius, kol atėjo laikas nerti į profe-
sionalaus krepšinio vandenis.

Dar būdamas paaugliu R. Ivanaus -
kas matė tik NBA ir NCAA krepšinį –
svajonės krypo būtent šia linkme, rim-
tų minčių apie rungtyniavimą Euro-
poje ir Lietuvoje nebuvo.

Vis dėlto, viskas pasikeitė prieš
maždaug trejus metus, kai R. Iva-
nauskas stipriai pradėjo domėtis Eu-
rolyga, stebėti Kauno „Žalgirio” rung-
tynes ir Vilniaus „Ryto” pasirodymus
tarptautiniuose turnyruose. „Aš žino-
jau, kad noriu žaisti profesionaliai,
žinojau, kad reikės daug ką patirti, to-
dėl pradėjau žvalgytis ir į Europą, Lie-
tuvą”, – prisiminė krepšininkas. 

Vos Rapolas baigė mokslus JAV,
agentas jam ištarė gyvenimą keičian-
čius žodžius: „Yra pasiūlymas iš Lie-
tuvos, turime spręsti, ką darome”. Tas
pasiūlymas atkeliavo iš pastiprinimo
puolėjų grandyje ieškojusio „Ryto”. O
ir su pačia sostinės komanda R. Iva-
nauską sieja ne tik noro žaisti, bet ir gi-
minystės ryšiai. Savo profesionalią
kar jerą kadaise, 2012 m., tuometiniame
„Lietuvos ryte” pradėjo Rapolo pusbro -
lis Deividas Dulkys.

„Man labiausiai įsimena patarimai
iš šeimos – man visą gyvenimą daug pa-
taria tėvas, taip pat pusbrolis. Kalba-
mės apie mitybą, miego režimą, pro-
fesionalių krepšininkų veiklą. Aš no-
riu daryti viską, kas krepšiniui yra ge-
riausia. Noriu sklandžiai ir sėkmingai
eiti šiuo keliu”, – sakė tvirtai savo
tiks lų siekiantis R. Ivanauskas.

Jautėsi grįžęs namo

„Ryto” naujokui R. Ivanauskui at-
vykus į Vilnių sostinės komandos sir-
galiai nežinojo, ko tikėtis iš šio beveik
visą gyvenimą JAV praleidusio lietuvio
krepšininko. Tiesa, ir pats puolėjas
apie jo laukiantį naują karjeros etapą
žinojo nedaug – atvykti į profesionalią
komandą gimtinėje jis nesitikėjo taip
anksti.

Beveik visą gyvenimą JAV mo-
kyklose ir universitetuose rungtynia-
vusiam krepšininkui dar reikia laiko
priprasti prie europietiško krepšinio.
Bet kaip sako pats žaidėjas, jam užteko

JAV�gyvenančio�Lietuvos�boksininko
Eimanto�Stanionio�laukia�dar�vienas
įspūdingas� iššūkis.� Skelbiama,� kad
lietuvis�dėl�pasaulio�čempiono�diržo
turėtų� kovoti� su� kubiečiu� Yordenis
Ugás,�kuris�rugpjūčio�pabaigoje�įvei-
kė�vieną�geriausių�visų�laikų�kovoto-
ją�Manny�Pacquiao.

WBA sprendimu, kova tarp
27-erių E. Stanionio ir 35-
erių Y. Ugás turėtų įvykti iki

kitų metų vasario.
Šiuo metu E. Stanionis yra WBA

pusvidutinio svorio kategorijos ly-
deris, todėl gali reikalauti kovos dėl
diržo. Pranešama, kad jei kubietis ne-
vykdys šio WBA reikalavimo, diržas
iš jo bus atimtas be kovos.

Profesionalų bokso istorijoje dar
jokiam lietuviui nėra pavykę pasi-
dabinti čempiono diržu, tad E. Sta-
nionis gali pasiekti įspūdingą pasi-
ekimą.

Y. Ugás profesionaliame ringe iš

viso pasirodė 31 kartą, laimėjo 27 ko-
vas (12 – nokautais) ir patyrė 4 ne-
sėkmes. Savo ruožtu, E. Stanionis lai-
mėjo visas 13 dvikovų (9 – nokau-
tais), neskaitant praėjusios su ame-
rikiečiu Luis Collazo, kuri rugpjūtį
kontraversiškomis aplinkybėmis bai-
gėsi be jokio rezultato.

„Manau, kad mane nuo tituli-
nės kovos skiria dar trys, galbūt ke-
turios ar penkios dvikovos. Patirties
dar reikia, kaip profesionalas esu
dar jaunas. Savo piko kol kas nepa-
siekiau, manau, tai nutiks sulaukus
29–30 metų. Nors ir dabar jaučiuosi
gerai, nebesu ‘žalias’ kaip prieš trejus
metus, galėčiau kovoti dėl čempiono
diržo. Manau, galėčiau ir laimėti –
bent jau prieš kai kuriuos čempio-
nus”, – tuomet sakė E. Stanionis.

Toje pačioje svorio kategorijoje
dėl pasaulio čempiono diržo – tik ne
WBA, o WBO – yra kovojęs kitas lie-
tu vis Egidijus Kavaliauskas. Bet jam
2019 m. nepavyko įveikti amerikiečio
Terrence Crawford.

vos kelių savaičių suprasti, kad Lietu-
va – tikrieji jo namai, o LKL čempio-
natas – puiki vieta tęsti dar tik prasi-
dedančią profesionalią karjerą.

„Tikrai nesitikėjau, kad taip grei-
tai grįšiu. Gyvendamas ir žaisdamas
Lietuvoje jaučiuosi tikrai gerai. Sunku
buvo atskristi, nes labai seniai buvau
Lietuvoje. Reikėjo laiko susipažinti su
Vilniumi, su savo gyvenama vieta, ži-
noma, ir su komanda. Bet dabar viskas
žymiai geriau ir jaučiu, kad aš grįžau
namo. Žinote, čia tikrai yra vieta, ku-
rioje aš ir turiu būti.

Mano tėvai ir jaunesnis brolis gy-
vena Čikagoje, bet mano seneliai gy-
vena Alytuje ir Šilutėje, Vilniuje yra
mano pusseserė, su ja praleidžiu ne-
mažai laiko. Visada palaikiau ryšį su
Lietuva, nes žinojau, kad kažkada čia
grįšiu. Taip, man viskas čia nauja,
prie visko turiu priprasti, bet tikrai esu
labai laimingas, jaučiuosi čia puikiai.
Turbūt atrodau kaip amerikonas, bet aš
gimiau Kaune, čia mano šaknys, čia vi-
sada gera grįžti”, – po ilgos pertraukos
sugrįžęs į gimtinę pasakojo R. Iva-
nauskas.

Krepšinio idealas – D. Nowitzki

Paprašytas palyginti JAV ir Euro-

pos krepšinio esminius skirtumus
krepšininkas pabrėžė, kad Amerikoje
vyrauja labai greitas žaidimas, daugiau
atletiškumo, o pradedant rungtyniau-
ti Europoje reikia bent kelių mėnesių
tam, kad galėtum suprasti bendrą krep-
šinio IQ.

„Abu krepšinio stiliai yra sun-
kūs, bet man, panašu, lengviau žaisti
Lietuvoje. JAV man sekėsi gerai, bet aš
esu truputį lėtesnis, tai būdavo tikrai
sunku žaisti prieš labai atletiškus var-
žovus. Tiek Europos, tiek Lietuvos
krepšinio lygis gana aukštas. Aš ma-
nau, kad čia, Europoje, žaidėjai ir ko-
manda žaidžia žymiai protingiau, pa-
tys  žaidėjai žymiai protingesni. Nors
ata kos ir trunka ilgiau, bet tam yra aiš-
kių priežasčių – visi nori sužaisti pro-
tingiau. JAV mes dirbame puolimui –
metimui, greičiui, judesiams, mažiau
dėmesio skiriame gynybai. Ties čia rei-
kia man gerokai padirbėti”, – tikino R.
Ivanauskas. 

Rungtyniaudamas aikštėje jis sten-
giasi atkartoti Vokietijos krepšinio
žvaigždės Dirk Nowitzki žaidimo ma-
nierą, judesius. Būtent šis krepšininkas
yra R. Ivanausko krepšininko idealas.
Iš Lietuvos krepšininkų Rapolui pati-
ko Šarūno Jasikevičiaus ir Lino Klei-
zos žaidimas.

Bręsta įspūdinga kova

R. Ivanauskas:  Aš grįžau namo
Vilniaus�„Rytas”�–�pirmasis�čikagiškio�profesionalus�klubas,�persikėlus�gyventi�į�Lietuvą.„Čia�tikrai�yra�vieta,�kurioje�aš�ir�turiu�būti”,��teigė�R.�Ivanauskas.
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Bet kiek daug svarbių darbų gyvenime jau atlikta.
Vien knygų, albumų – ,,Žiedai tarp žiedų”,
„Lietuvos etnografija”, „Formų pasaulyje”,

,,Vizijos”, ,,Edmundas Laucevičius. XV–XVII a. kny-
gų įrišimai Lietuvos bibliotekose”, ,,Antanas Kmie-
liauskas”, ,,Šarūnas Sauka”, ,,Algimantas Švažas”,

,,Giedrius Kazimierėnas”, ,,Giedrius Kazimierėnas.
Žalgiris. Rūstybės diena”, ,,Jurij Jakovenko. Linea
Magica”, Baltijos šalių dailininkų kūrybos almana-
chas ,,Baltic Art”, tritomis ,,Laisvės paženklinti. Dai-
lininkai atkurtai Lietuvos valstybei”, ,,Laisvės švie-
sa”, ,,Osetija-Alanija”, ,,Pelenė”, ,,Jie ėjo su mumis
į laisvę” (šviesos atminties Rimanto žmonos Valerijos
Dichavičienės fotografijų albumas) – bei nesuskai-
čiuojami kiti leidiniai, kuriuos R. Dichavičius iliust-
ravo, redagavo. Nepaisydamas to, kad galva jau pa-
sipuošusi sidabru, 84 metų kūrėjas nerimsta. Nese-
niai į mano pašto dėžutę atkeliavo jo paskutinis še-
devras –112 psl. albumas ,,Paminklas paminklui. Vil-
niaus žydų kapinėms Olandų gatvėje atminti”. Man
ši dovana itin brangi – ir dėl temos, ir dėl to, kad su
knygos autoriumi sieja beveik pusšimčio metų bi-
čiulystė. O ir proga puiki – rugsėjo 23-iąją minima Lie-
tuvos žydų genocido diena. Tad šiandien – apie
knygą ir jos kūrėją.

Pirmoji meilė – nemari

Atrodo, kad Rimantas Dichavičius gimė su fotoapa-
ratu lopšyje… Kur, kaip, kada Tu užsikrėtei šia bacila – fo-
tografija?

Pirmą kartą su fotografija rimtai susitikau, bū-
damas Vilniaus dailės instituto trečio kurso stu-
dentu, kai 1960 m. papuoliau į etnografinę ekspedi-
ciją Šalčininkų rajone Dieveniškių kaime. Tai buvo
grupė studentų iš Vilniaus universiteto, Konserva-
torijos ir Dailės instituto. Vieni užrašinėjo liaudies
papročius, padavimus, fiksavo valstietišką buitį, kiti
– liaudiškas dai nas, melodijas ir žodžius. Man teko
piešti senus pastatus, baldus, liaudies menininko iš-
drožinėtus kryžius, paminklų likučius – tai, kas liko
nuo karo ir pokario gaisrų bei vandalizmų. Mūsų stu-
dentiškai grupei vadovavo Vilniaus universiteto pro-
fesorė Pranė Dundulienė. Tarp mūsų buvo jaunuo-
lis, tada dar devintokas Rimantas Gučas (dabar gar-
sus muzikas, kuris rūpinasi vargonų restauravimu
įvairiuose miestuose ir miesteliuose, yra parašęs
knygą apie Lietuvos vargonus – įvairių amžių pali-
kimą). Būtent su juo artimiau bendraujant gavau pir-
mąsias pamokas ir taip buvau įviliotas į fotografi-
jos magiją, kad nebenoriu iš jos išsivaduoti iki šių
dienų. Ten aš supratau ir pajutau, kad fotografija gali
būti ne tik dokumentas, bet ir išraiškinga emocinė
kalba, kuri gali padėti ir papildyti mano kūrybą pa-
sirinktoje dailininko profesijoje.

Dar būdamas vaikėzu pradėjai slampinėti po ,,pavo-
jingus” plotus Olandų gatvėje. Ar saugumui nekilo įtari-
mų, kodėl Dichavičius susidomėjo žydų paminklais? 

Kapinių fotografiniai motyvai mane suintri-
gavo dar nuo etnografinės ekspedicijos. Kur bebū-

davau, visada nutaikydavau valandėlę aplankyti vie-
tines kapinaites. Ir visada ką nors rasdavau įdomaus,
paslaptingo. Aplankydavau ir žydų kapines, kur jos
bebūtų. O senosios Vilniaus žydų kapinės buvo ne-
toli Dailės instituto. Kai įsigijau fotoaparatą, jas lan-
kiau ir žiemą, ir vasarą. Tai suteikė vaizdui skirtingą
grafinį piešinį. Žiemą – tarsi pabirę besiganantys bib-
liniai avinėliai, vasarą – kaip turtingas granitinis ki-
limas. Vienas iš paskutiniųjų mano apsilankymų
buvo 1963 m. – Olandų gatvėje aptikau išilgai per vi-
sas kapines šliaužiojantį buldozerį. Kai mane pamatė

Bibliniai avinėliai ant granitinio kilimo
Pristatome Rimanto Dichavičiaus naujausią albumą

Čia�ilsisi�tautos�dalis.� � � Rimanto Dichavičiaus nuotraukos

Gyvenimas�pralaimėjo�mirčiai,�tačiau�atmintis�nugali�kovoje�su�nebūtimi.

Rimantas�Dichavičius�su�fotoaparatu�,,Flexaret”,�1965�m.

Knygos�viršelis

Toli�nuo�savęs�nepabėgsi�–�dirbu�ta�pačia�krypti-
mi,�kaip�ir�dirbau.�Tik�jaučiu,�kad�dabar�galiu�kur�kas
geriau�padaryti,�ir�švariau,�ir�techniškiau.�Daug�su-
sikaupę� neįgyvendintų� idėjų� fotografijoje,� bet
kruvinas�darbas�yra�negatyvus�atrinkti,�išvalyti,�su-
tvarkyti,�sugrupuoti�–�prie�geros�nuotraukos�turi
ilgai�dirbti.�Norisi�ir�piešti,�ir�tapyti,�ir�gal�kokią�skulp-
tūrą�nukalti,�bet�jau�nebenukalsiu�–�reikia�ir�įran-
kių,�ir�įgūdžių,�nors�mano�mąstymas�skulptūriškas.
Kiekviena�mano�idėja�–�vis�kitokios�plotmės.�Ir�vi-
zualinį�kino�scenarijų�esu�parašęs,�sukaupęs�daug
judančių� minčių,� pripaišęs� dešimtį� sąsiuvinių� –
skulptūrinių,�tapybinių,�grafinių,�dekoratyvinių,�pa-
minklinių�vaizdų.�Mane�žavi�dekoras,�mineralai,�ak-
menys,�visokios�gamtos�formos.�Dar�daugybė�neį-
gyvendintų�dalykų…

Rimantas Dichavičius

RAIMUNDAS MARIUS LAPAS
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Užmaršties�tyla�baisesnė… Kapinės�–�vienas�iškalbingiausių�savos�istorijos�liudytojų.

traktorininkas, jis staiga sustabdė savo pragaro ma-
šiną ir ėmė ant manęs šaukti, kad negalima fotog-
rafuoti, o vėliau puolė su metaliniu virbu ir pradė-
jo mane vytis. Po to keletą dienų bijojau toje vietoje
apsilankyti, nors ir labai norėjosi. Traktorininko ag-
resyvi reakcija buvo todėl, kad taip buvo vykdoma
slapta barbariška kapinių naikinimo misija ir jai ne-
buvo reikalingi jokie liudininkai, ypač su fotokamera.
Anuomet, giliu sovietmečiu, niekas nediskutuodavo,
ką statyti ar ką griauti – viskas vyko po nematomos
plunksnos slapto brūkštelėjimo. Tokiu būdu buvo su-
naikinta ir daugelis kitų lietuviškų kapinių ir isto-
rinių paminklų. Visų okupantų tikslas visada būna
tas pats – naikinti tautų istorinę atmintį ir statyti nau-
juosius savuosius „balvonus”. 

Kapinės Olandų gatvėje – ne vienintelės žydų kapinės
Vilniuje?

Ne. Vilniuje yra veikiančios žydų kapinės Su-
dervės gatvėje.

Nutylėta istorija garsiai prabilo

Tavo naujausias darbas taikliai pavadintas ,,Pamink-
las paminklui”. Ar žiūri į šias nuotraukas kaip į fotodoku-
mentiką ar vis tik daugiau kaip į fotomeną? 

Dėliojant savo visų laikų fotografijas, natūraliai
jos susiskirstė tarsi į dvi grupes – įdomūs, svarbūs
faktai ar reiškiniai ir pasidžiaugimas aptiktu grožiu
įvairiausiose jo apraiškos formose. Pagal šiuos kri-
terijus grupuoju ir papildau savo archyvą. Esu labai
dėkingas savo a. a. žmonai Valerijai, ku ri rūpinosi
mano kūrybos archyvu. Šiandien skaičiuoju per du
šimtus  tūkstančių sukauptų kadrų. 

Na, o atsakant į klausimą tiesiai, natūraliai ba-
lansuoju tarp dokumentinio kadro ir meninės iš-
raiškos. Mano dailininko profesija ženkliai pakore-
gavo fotografijos estetinę pajautą. 

Kas laikė rankose „Paminklas paminklui”, pa-

mo sutiktuvės įvyko Vilniuje, Lietuvos Nacionalinėje
Martyno Mažvydo bibliotejoje kartu su Geros valios
fondu (GVF), talkinusiu ruošiant šią knygą. Sutik-
tuvės buvo „Sostinės dienų” programos dalis. Ren-
ginį moderavo Lietuvos nacionalinės bibliotekos
Judaikos tyrimo centro vadovė dr. Lara Lempertie-
nė.

Ar ,,Paminklą paminklui” galima bus įsigyti JAV?
Albumo  tiražas nėra didelis – tik 1 000 vienetų.

Dalį padovanojau Geros valios fondui bei visiems, kas
prisidėjo prie jo atsiradimo. Likusį tiražą galima pla-
tinti per visus kontinentus, jei atsiras besidominčių
šio istorinio, unikalaus paminklo tragišku likimu.
Būtų idealu, jei kokia nors organizacija ar kas nors
individualiai imtųsi šios misijos, nes autoriui siun-
tinėti po vieną knygą yra didelis vargas. 

Ką Dichavičius žada pateikti savo gerbėjams artimo-
je ateityje?

Pagaliau atėjo laikas prisiminti ir save. Norėčiau
išleisti savo kūrybos albumą, į kurį būtų sudėti mano
grafikos, tapybos, fotografijos ir poligrafinės leidy-
binės veiklos darbai. Tam reikia tik dviejų dalykų –
pinigų ir sveikatos. Tad mėginu suskubti ir po tru-
putį dėlioju savo kūrybos monografiją. 

Ačiū už pokalbį. 

Nekantriai lauksime tavo naujo kūrybinio opu-
so!

brėžė, kad albume dominuoja
meniškumas. Aš ir pats tam ne-
prieštarauju, nes tuos paminklus
forografavau būtent grožio vedi-
nas. Tuomet, vaikščiojant po di-
dingas kapines, į galvą net ne-
buvo atėjusi mintis, kad netrukus
kapinėse šliaužios buldozeriai
„Staliniečiai”. Jų skambus už-
rašas dar nebuvo laiko ištrintas. 

Albumo tekstą parengė Vida Gi-
rininkienė. Ar greitai atradote bendrą
kalbą?

Žmonijos istorijoje ir menas
dažnai tampa dokumentu, o šiuo
atveju albumas sutvirtėjo Vil-
niaus istorinių kapinių draugijos
„Rasos” pirmininkės istorikės
Vidos Girininkienės gilaus teks-
to dėka. Tekstas paremtas ar-
chyvine medžiaga ir kitais pa-
liudijimais. Dirbdami pamėgi-
nome ieškoti fotogra fijų iš anks-
tesnio laikotarpio Lietuvos ir Iz-
raelio archyvuose. Negausiai, ta-
čiau aptikome ir Vilniuje, ir Je-
ruzalėje, kur istorijos saugotojai
maloniai sutiko pateikti jų turi-
mas fotografijas: Vilniaus Gaono
žydų muziejaus, Lietuvos litera-
tūros ir meno archyvo ir Izraelyje esančio Ghetto
Fighters’ House Museum fotoarchyvo. Ta papildoma
medžiaga leido panirti į gilesnį istorinį klodą, ku-
ris dar nebuvo sovietinių barbarų pažeistas. 

Ar galvojama apie albumo versiją hebrajų kalba, gal
net ir rusų, kad jis taptų labiau prieinamas patiems žydams?

Pirminė mintis buvo albumą leisti trimis kal-
bomis – lietuvių, anglų
ir hebrajų, bet albumo
paruošimas pasirodė
daug sudėtingesnis, nei
manyta pradžioje, ypač
dėl hebrajų kalbos. Dėl
vertimo į anglų kalbą
taip pat turėjome prob-
lemų. Anglų kalba Lie-
tuvoje dar nėra profe-
sionaliai plačiai vertė-
jų įsisavinta. Esu labai
dėkingas Northeastern
universiteto profesorei
Mildai B. Richardson už
galutinį visų tekstų ang-
lų kalba redagavimą ir
patarimus. 

Ar�pastebėjo�albumą�ir
kaip� jį� įvertino� Lietuvos
žydų�bendruomenė?

Pirmasios šio albu-
Šios�kapinės�reikšmingos�ne�tik�Lietuvai,�bet�ir�visai�europinei�šeimai.�

R. Dichavičiaus nuotraukos

Važiuoju�–�jie�linki�laimingo�man�kelio…
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Ruduo. Kvepia obuoliais. 
Laikas kepti – Obuolių pyragą

MANO VirTUVĖSPOrTAS

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ, PūSLėS, PROSTATOS 

GyDyMAS BEI CHIRURGIJA
Center for Health

1200 S. york, Elmhurst, IL 60126
Tel. 331-221-9004

ChIrurgAI AKIŲ lIgOS

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ LIGOS – CHIRURGIJA
219 N. Hammes Avenue

Joliet, IL 60435
Tel. 815-741-3220

Reikės:
12 vidutinio dydžio antaninių obuo-
lių (arba kitokios rūšies ryškaus
skonio, nesaldžių, tokių kaip Gran-
ny Smith)
12 arb. šaukštelių medaus
1 šaukšto sviesto
6–8 šakelių šviežių čiobrelių

Tešlai reikės:
200 g (7 oz) sviesto (minkšto)
1 puodelio cukraus
3 kiaušinių
2 šaukštų grietinės
1 puodelio + 2 šaukštų miltų
1 kupino arb. šaukštelio kepimo
miltelių
1  citrinos  nutarkuotos žievelės ir
sul čių
žiupsnelio druskos

Obuolius nulupti, išimti sėk-
lides ir supjaustyti ketvirčiais. Nu-
tarkuoti citrinos žievelę, o pačią cit-
riną perpjauti pusiau ir jos sulti-
mis pašlakstyti obuolius, kad ne-
ruduotų. Keptuvėje ištirpinti
šaukštą sviesto, medų, suberti čiob-
relius ir viską pakaitinti. Tuomet
sudėti obuolius ir kaitinti pamai-
šant, kol jie karamelizuosis ir su-
minkštės (bet neturi ištižti).

Torto formos su nuimamais
kraštais dugną iškloti kepimo po-
pieriumi ir sudėti obuolius taip,
kad jie uždengtų visą dugną. Už-
pilti kaitinant susidariusiu skysčiu.

Paruošti tešlą. Sviestą išsukti su
puodeliu cukraus, po vieną įmušti ir iš-
trinti su sviesto-cukraus mase visus
tris kiaušinius.

Miltus persijoti, sumaišyti su
žiupsneliu druskos ir kepimo milte-
liais. Į sviesto-kiaušinių masę supilti
dalį miltų, išmaišyti, tuomet įdėti
šaukštą grietinės, vėl išmaišyti, supilti
likusius miltus ir įdėti kitą šaukštą
grietinės. Suberti tarkuotą citrinos
žievelę ir viską gerai išmaišyti. Pa-
ruoštą tešlą užpilti ant karamelizuotų
obuolių.

Kepti iš anksto įkaitintoje iki 180
C (350 F) orkaitėje apie 40 minučių.

Ištraukus pyragą ataušinti. For-
mos kraštą atlaisvinti ir, uždėjus ant
viršaus didelę plokščią lėkštę, formą
su pyragu apversti. Karamelizuoti
obuoliai bus viršuje. Atsargiai nuim-

ti formos kraštą ir kepimo popierių.
Galima pabarstyti cukraus pudra arba
pateikti pyragą su vaniliniais ledais.

Skanaus! 
Jūsų Indrė

Lietuvos salės futbolo rinktinė atsi-
sveikina su mūsų šalyje vykstančiu pa-
saulio čempionatu. Lietuviams nepavyko
peržengti grupės barjero: ukrainiečio
Jevgenijaus Ryvkino vadovaujama eki-
pa pralaimėjo visas tris A grupės kovas.
Žūtbūtiniame mūšyje dėl galimybės iš-
likti pirmenybėse lietuviai nusileido
Costa Ricos futbolininkams 2:6 (1:2)
ir baigė pasirodymą neiškovojusi nė vie-
no taško grupėje.

Lietuvos ,,futsal” rinktinė aštuntame
pasaulio čempionate dalyvavo kaip
šeimininkė – jai nereikėjo žaisti

atrankose. Tik 80-ąją poziciją pasaulio
reitinge užimanti mūsų šalies koman-
da vis dėlto vylėsi įveikti grupės akis-
tatas ir žaisti bent aštuntfinalyje.

Tačiau šioms svajonėms nebuvo
galimybių išsipildyti. Pralaimėję Ve-
nesuelai 1:2 ir Kazachstanui 0:3, lietu-
viai vis dar turėjo galimybių užimti tre-
čiąją vietą A grupėje, kuri dar galėtų
suteikti kelialapį į kitą varžybų etapą.
Reikėjo nugalėti taip pat pergalių ne-

turėjusią Costą Ricą. Tačiau pasinau-
doti šiaudu mūsų rinktinė nesugebėjo. 

Lietuvos nacionalinei rinktinei,
čempionatą baigusiai be taškų ir 3:11
įvarčių santykiu, atiteko dvidešimtoji
vieta.

Vertinant visų 24 komandų pasi-
rodymus, blogiausią rezultatą parodė
amerikiečiai, kurie visas trejas rung-
tynes pralaimėjo vidutiniškai beveik
septynių įvarčių skirtumu. JAV rink-
tinė Lietuvoje vykstančiame pasaulio
salės futbolo čempionate atrodė bevil-
tiškai. Pralaimėjusi visas tris grupės
rungtynes – Iranui (2:4), Argentinai
(0:11) ir čempionatą užbaigusi rungty-
nėmis su Serbija (0:7), taip ir neiško-
vojusi nei taško išvyko namo.

Sunku suprasti, kodėl salės futbo-
las JAV taip ir netapo profesionaliu
sportu. Šalies rinktinė netgi buvo iš-
formuota po nesėkmingos atrankos į
2016 m. FIFA pasaulio salės futbolo
čempionatą. Tik 2019 m. JAV futbolo fe-
deracija atgaivino ,,futsalo” rinktinę ir
komandos treneriu paskyrė serbą Du-
šan Jakic. 

,,Draugo” pirkinių maišelis – puiki dovana sau, 
draugui ar šeimos nariui artėjančių Kalėdų proga.

Už 10 dol. jį įsigysite užsukę į ,,Draugo” redakciją

Arba siųskite čekį: DRAUGAS

4545 W. 63rd. Str., Chicago, IL 60629

Siuntimas į kitą valstiją – 2 dol., Illinois – 3 dol.

DRAUGAUK IME

Taip pat galite įsigyti lipduką ,,Draugaukime”.
Jo kaina – 2 dol., siuntimas – 50 cnt.

puIkI
doVaNa

Lietuvos rinktinė – aukščiau už amerikiečius

Pasaulio�salės�futbolo�čempionate�Lietuvos�rinktinė�iškovojo�20-ą�vietą,�už�nugaros�pa-
likdama�JAV�futbolininkus.

Atkelta iš 11 psl.
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SKELBIMAMS
Pasiteirauti tel. 773-585-9500

skelbimai@draugas.org

DRAUGAS
INTERNETE

„Draugo” prenumeratoriai gali skaityti „Draugą”
internete be jokio papildomo mokesčio.

Pageidaujantys turėtų parašyti 
apie tai administracijai: 

administracija@draugas.org
ir gauti „log in” bei slaptažodį. 

Lygiadienio naktį – mėnulio grožis
Kiekvieną rugsėjį 20 – 23 dienomis įvyksta rudens lygė – metas, kai dienos
trukmė trumpam susilygina su nakties, ir šiauriniame Žemės pusrutulyje pra-
sideda astronominis ruduo.

Švenčiant rudens lygiadienį, pabrėžiama šiltojo metų laiko pabaiga ir per-
ėjimas į šaltąjį. Senovėje šią dieną tradiciškai būdavo atnašaujama dievy-
bėms už išaugintą, subrandintą derlių, tuo pabrėžiant ribų tarp skirtingų

klimato sąlygų svarbą. Senovės lietuviai šią dieną džiaugdavosi derliumi, dė-
kodavo dievui Žemininkui, aukodavo jam gyvulius. Aukoti atvesdavo po gyvu-
lių porą: veršiuką ir telyčią, aviną ir avį, ožį ir ožką, paršą ir kiaulę, gaidį ir viš-
tą, žąsiną ir žąsį. Kaip tei-
giama XVI a. dokumentuose,
ypač dažnai šiai dievybei
būdavo aukojamas ožys, ku-
ris laikytas vaisingumo sim-
boliu.

Antra prielaida švęsti
yra tai, kad nuo rudens ly-
giadienio prasideda Ilgių
metas, artėjama prie Vėli-
nių, prisimenamas anapu-
sinis pasaulis. Žmogus atsi-
gręžia į savo vidinį pasaulį,
protėvių išmintį, santykį su
aukštesnių jėgų bei gilesnių
sferų apraiškomis.

Lietuva ir Latvija šią
dieną prisimena ir prieš 785
metus vykusį Saulės mūšį.
Nuo 2000-ųjų rugsėjo 22-ąją
rengiama Baltų vienybės
ugnies sąšauka. Vakare degami laužai ant šalies piliakalnių ir kalvų.

Šiais metais Rudens lygiadienis buvo rugsėjo 22 dieną. Tuo metu visame Že-
mės rutulyje dienos ir nakties trukmė tapo vienoda. O po to naktys ims ilgėti,
dienos – trumpėti. 

,,Draugo” fotografas Jonas Kuprys nufotografavo lygiadienio nakties vaiz-
dą. Atrodo, kad Mėnulis, suspindęs visu savo didumu ir gražumu,  švenčia bū-
simą nakties pergalę prieš dieną. 

„Draugo” inf.

Rugsėjo�22-osios,�lygiadienio�naktį�apšvietė�tobula�Mėnulio�pilnatis.�
Jono Kuprio nuotraukos 

Mėnulio šviesa per medžių šakas. 

Diskusija apie lituanistinio
švietimo svarbą

Spalio�1�d.,�penktadienį,�16.00–18.30�val.�(Lietuvos�laiku)
kviečiame�dalyvauti�diskusijoje

„Kodėl�Lietuvai�svarbios�lituanistinės�mokyklos�užsienyje?”.

Diskusijoje bus keliami klausimai: ką Lietuvai ir lietuvių diasporai
reiškia lituanistinės mokyklos užsienyje? koks jų įnašas į diasporos lietu-
viškosios  tapatybės išlaikymą ir stiprinimą? kiek pažįstame šių mokyk-
lų pasaulį?

Šis metų pradžioje vykusio pirmojo Lituanistinio ugdymo forumo
tęstinis renginys yra skirtas lituanistinių mokyklų užsienyje reikšmei
aptarti ir problemoms įvardyti, kodėl didelė išvykusiųjų dalis atsisako
kalbėti lietuviškai ir kartu perduoti gimtąją kalbą savo vaikams.

Lituanistinio ugdymo praktikų nuomone, lituanistinės mokyklos
Lietuvoje yra nepažinios, jų veikla dažnai neįvertinama, o kasdienybė
nesuprantama.

Diskusija vyks nuotoliniu būdu ,,Zoom” platformoje. Norinčius 
dalyvauti renginyje kviečiame registruotis iki rugsėjo 29 d. –

https://forms.gle/6BequSmYRTQZ1ipw9.

Renginys ,,Facebook”: https://fb.me/e/17lz2IDFa.

Diskusiją rengia: Lietuvos Respublikos užsienio reikalų ministeri-
ja, Vytauto Didžiojo universitetas, Lituanistinių mokyklų asociacija, PLB
Švietimo komisija. 

Globalios Lietuvos departamentas

BENDRAUKIME!  
www.facebook.com/draugolaikrastis
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INSURANCE AND FINANCIAL

Draudžiame
IL, IN, 

FL ir MI 
valstijose

Notarinės
paslaugos -
NEMOKAMAI

7667 W. 95th St., Suite 207

Hickory Hills, IL  60457 

www.javinsuranceandfinancial.com

708-433-7777

Vilma Virginija

Automobilių
Namų
Gyvybės,
Biznio,
DRAUDIMAI

kEpYkLa IR dELIkaTESaI
6216�W.�Archer�Ave.,�Chicago,�IL�60638

Tel. 773-581-8500
• Lietuviška duona ir raguoliai
• Vestuviniai ir įvairūs tortai
• Siunčiame mūsų produktus UPS
• Atidaryta 7 dienas per savaitę
• Aplankykite mūsų svetainę – www.racinebakery.com

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

Mutual Federal Bank, 
2212 West Cermak Road. 

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

w w w . d r a u g a s . o r g

Pasidalinkite nuomone

www.facebook.com/draugolaikrastis


